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Radni pozytywnie zaopiniowali projekt 
budżetu na 2025 rok

Projekt budżetu Miasta i Gminy Buk na 2025 rok został jednomyślnie zaakceptowany 
przez radnych podczas wspólnego posiedzenia komisji: Budżetu i Oświaty oraz 
Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady MiG Buk, które odbyło 
się 4 grudnia 2024 roku. Pozytywnie został też zaopiniowany projekt Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk na lata 2025-2044.

Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Mirosław Adamczak omówił 
projekt budżetu MiG Buk na 2025 rok. 
Zgodnie z procedurami radni odpowiednio 
wcześniej otrzymali szczegółowe materiały 
i zestawienia dotyczące projektu budżetu 
na nowy rok, który został też przekazany 
do zaopiniowania Regionalnej Izbie Obra-
chunkowej w Poznaniu. 

Projekt budżetu na 2025 rok
Projekt budżetu na 2025 rok zakła-

da łączną kwotę dochodów w wysokości 
115.488.828,47 zł, z tego dochody bie-
żące: 94.166.809,41 zł, dochody mająt-
kowe: 21.322.019,06 zł. Zaproponowano 
łączną kwotę wydatków w wysokości: 
122.089.309,84 zł, z tego wydatki bieżą-
ce: 91.890.486,08 zł, wydatki majątkowe: 
30.198.823,76 zł, w tym wydatki inwe-
stycyjne i wydatki na programy finanso-
wane z udziałem środków zewnętrznych.  
Deficyt budżetu w kwocie 6.600.481,37 
zł planuje się pokryć z zaciągniętych po-
życzek i kredytów. Określono łączną kwo-
tę planowanych przychodów budżetu 
w wysokości 9.413.293,29 zł, rozchodów: 
2.812.811,92 zł. Kwoty dotacji udzielanych 
z budżetu Miasta i Gminy Buk dla jednostek 
sektora finansów publicznych mają wynieść 
5.205.864,00 zł, dla jednostek spoza sekto-
ra finansów publicznych – 9.565.280,00 zł. 
Określa się dochody w wysokości 360.000,00 
zł z tytułu wydawania zezwoleń na sprze-

daż napojów alkoholowych i 100.000,00 
zł z tytułu części opłaty za zezwolenia na 
sprzedaż napojów alkoholowych oraz wy-
datki w kwocie 49.658,00 zł na realizację 
zadań określonych w gminnym programie 
profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych. 

Zaplanowano też limit zobowiązań 
z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczek 
oraz emitowanych papierów wartościowych 
w kwocie 25.412.811,92 zł, w tym na po-
krycie występującego w ciągu roku przej-
ściowego deficytu budżetu 6.600.481,37 zł. 
Określono też kwotę, do której burmistrz 
może samodzielnie zaciągać zobowiązania 
– w wysokości 5.000.000 zł.

W uzasadnieniu do projektu budżetu 
czytamy, że o dochodach w gminie decydują 
przede wszystkim wpływy z podatków i opłat 
lokalnych, czyli z podatku od nieruchomości, 
rolnego, leśnego, środków transportowych, 
działalności gospodarczej, opłaty targowej 
czy za zezwolenia na sprzedaż napojów 
alkoholowych. Dochody budżetu na 2025 
r. ustalono w wysokości 115.488.828,47 
zł, w tym jakże ważne wpływy z podatku 
dochodowego od osób fizycznych w wyso-
kości 48.355.741,09 zł oraz z podatku do-
chodowego od osób prawnych w wysokości 
– 5.609.663,26 zł. Dotacje i środki przezna-
czone na inwestycje zaplanowano w kwocie 
19.201.019,06 zł.

W przekazanych radnym materiałach 
zawarte zostały między innymi plany: do-

chodów, wydatków i zadań inwestycyjnych; 
dochodów i wydatków (związanych z reali-
zacją zadań z zakresu administracji rządowej 
zleconych gminie i innych zadań realizowa-
nych w drodze porozumień), przychodów 
i rozchodów. I tak zaplanowane dochody od 
osób prawnych, osób fizycznych i innych jed-
nostek nieposiadających osobowości prawnej 
oraz wydatki związane z ich poborem, czyli 
łącznie podatki mają wynieść 82.347.393,35 
zł. Wpływy z podatków: rolnego, leśnego, 
od czynności cywilnoprawnych, podatków 
i opłat lokalnych od osób prawnych i innych 
jednostek organizacyjnych – 16.914.338,00 
zł; wpływy z podatków: rolnego, leśnego, od 
spadków i darowizn, od czynności cywilno-
-prawnych oraz podatków i opłat lokalnych 
od osób fizycznych – 7.849.451,00 zł.

Zaplanowane inwestycje i zadania  
na 2025 rok

Wydatki w wysokości 122.089.309,84 zł, 
z podziałem na bieżące i majątkowe, obejmu-
ją między innymi „transport i łączność”, na co 
zaplanowano najwyższą kwotę w wydatkach 
– 12.499.769,00 zł, zostaną przeznaczone na 
takie inwestycje jak między innymi:

– budowa drogi gminnej nr 324103P 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą (Otusz 
– Wygoda) – 5.077.000 zł;

– budowa ul. Ogrodowej w Wielkiej Wsi 
– 2.100.000 zł;

– przebudowa ul. Kwiatowej w Niepru-
szewie wraz z budową parkingu i drogi we-
wnętrznej – 3.000.000 zł.

Wydatki na „oświatę i wychowanie” wy-
niosą 43.552.597,54 zł i obejmują przede 
wszystkim wydatki bieżące jednostek bu-
dżetowych związane z realizacją ich sta-
tutowych zadań, wynagrodzenia i składki 
od nich naliczane, ale też realizacją zadań 
wymagających stosowania specjalnej or-
ganizacji nauki i metod pracy dla dzieci 
w przedszkolach, oddziałach przedszkolnych 

Szanowni 
Państwo, 
Drodzy 
Mieszkańcy,

W Nowy Rok weszliśmy z mieszanymi 
nastrojami. Zapowiadana przez rząd 
reforma finansów samorządowych 

nie okazała się dla nas łaskawa. W zasadzie 
jako gmina nic nie uzyskaliśmy, a być może 
w ostatecznym rachunku odrobinę stracimy. 
Z drugiej strony otrzymaliśmy dodatkowe 
dofinansowanie w wysokości 2,5 mln zł 
z Ministerstwa Sportu i Turystyki w ramach 
Programu Wsparcia Inwestycji Sportowych. 
Pozwoli nam ono zakończyć budowę hali 

sportowej w Dobieżynie. Cieszy mnie fakt, 
że w tej sprawie udało się doprowadzić do 

porozumienia generalnego wykonawcy 
z podwykonawcą odpowiedzialnym 
za przygotowanie konstrukcji dachu 
i po pewnych perturbacjach budowa 
ponownie ruszyła. Tym samym poja-

wiła się szansa na otwarcie obiektu wiosną 
tego roku, za co osobiście trzymam kciuki. 

W najbliższych latach przed naszą gminą 
stoją duże wyzwania dotyczące regulacji go-
spodarki wodno-ściekowej. Wymagają one 
wielomilionowych nakładów, podobnie jak 
wiele innych inwestycji oczekiwanych przez 
mieszkańców. Przy naszych możliwościach 
budżetowych nie można byłoby tych zadań 
realizować bez dofinansowań zewnętrznych, 
wspieranych dodatkowo wkładem własnym 

gminy, finansowanym z emisji obligacji. Stąd 
pojawia się zadłużenie, którego obsługa jest 
istotnym punktem po stronie wydatków w na-
szym budżecie. Z tej przyczyny w bieżącym 
roku zamierzamy poczynić duże oszczędno-
ści w wydatkach i skupić się na zakończeniu 
rozpoczętych inwestycji. 

Tymczasem dziękuję za liczne zaproszenia 
na spotkania świąteczno-noworoczne i jedno-
cześnie zapraszam po raz kolejny do udziału 
w Koncercie Noworocznym, Wielkiej Orkie-
strze Świątecznej Pomocy i w Powiatowym 
Kolędowaniu, które tradycyjnie organizujemy 
na przełomie stycznia i lutego. Najmłodszym 
mieszkańcom, pedagogom i rodzicom życzę 
bezpiecznych i udanych ferii zimowych.
 Paweł Adam 
 Burmistrz Miasta i Gminy Buk
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w szkołach podstawowych i innych formach 
wychowania przedszkolnego, też realizacją 
programów: „Eko-adaptacja i Eko-edukacja 
w Mieście i Gminie Buk poprzez budowę 
infrastruktury przyrodniczo-dydaktycznej 
i nowe formy zajęć edukacyjnych kształtują-
cych świadomość ekologiczną” czy „Poprawy 
dostępu do dobrej jakości edukacji szkolnej 
w Mieście i Gminie Buk”.

W dziale „gospodarka komunalna i ochro-
na środowiska” zaplanowano wydatki w wy-
sokości 6.430.571,00 zł, w tym między inny-
mi na oczyszczanie miasta i wsi – 560.000,00 
zł, utrzymanie zieleni w miastach i gminach 
– 568.000 zł, oświetlenie ulic, placów i dróg 
– 2.240.800,00 zł. 

Wydatki na „kultura i ochrona dziedzic-
twa narodowego” zaplanowano w wysokości 
5.503.808,23 zł, w tym na domy i ośrodki 
kultury, świetlice i kluby, bibliotekę, ochronę 
zabytków i opiekę nad zabytkami. Z kolei na 
kulturę fizyczną – 9.220.870,95 zł, w tym na 
realizację zadania „Budowa hali sportowej 
z częścią socjalno-bytową i infrastrukturą 
towarzyszącą w Dobieżynie”.

Uzupełnieniem do projektu uchwały bu-
dżetowej na 2025 rok jest projekt uchwały 
dotyczący Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta i Gminy Buk na lata 2025-2044.

Reform finansów jednostek 
samorządu terytorialnego

Przewodniczący Komisji Budżetu i Oświa-
ty Mirosław Adamczak podsumowując pro-
jekt budżetu gminy na 2025 roku, powiedział: 
– Zastanawiam się, gdzie są pieniądze obieca-
ne przez rząd, w związku z reformą finansów 
jednostek samorządu terytorialnego. Okazuje 
się, że wzrostu dochodów z budżetu państwa 
dla samorządu tak naprawdę nie ma, bo zo-
stała zlikwidowana subwencja oświatowa 
i nastąpiło jedynie przesunięcie środków 
w tabeli finansów – subwencję oświatową 
zastąpiła subwencja ogólna. 

Burmistrz MiG Buk Paweł Adam mówił: 
– Reforma finansów jednostek samorządu 
terytorialnego zakłada odejście od obecnej 
obowiązującej zasady, że dochód samorzą-
dów z tytułu PIT i CIT naliczany jest od po-
datku należnego danej jednostce samorzą-
du terytorialnego. I tak dochody w zakresie 
oświaty wynoszą 25 mln zł, a na te zadania 
nasza gmina wydaje o wiele więcej. Odcho-
dzi się od subwencji oświatowej, która jest 
teraz uwzględniona w ramach tzw. „potrzeb 
finansowych gminy”. W tym względzie Mi-
nisterstwo Finansów zastosowało specjalny 
algorytm, a postulowana przez samorządy 
od wielu lat potrzeba finansowania oświaty 
w 100 procentach z budżetu państwa, nie 
została uwzględniona. Dotychczas budżet 

państwa finansował oświatę gminną w 40-
60 procentach, a teraz w ramach reformy 
„potrzeby finansowe jednostek samorządu 
terytorialnego” będą wyliczane jako dochody 
samorządu z PIT i CIT jako procent od do-
chodów podatników z terenu danej jednostki 
samorządu terytorialnego, czyli im bogatsze 
społeczeństwo, tym budżet będzie większy lub 
im większa liczba mieszkańców, tym większa 
liczba potrzeb, ale też większy dochód. Ro-
kiem bazowym w tych przeliczeniach został 
ustalony 2022 rok, a przypomnę, że to był 
rok, kiedy do lipca trwała jeszcze pandemia 
i życie społeczne było zamrożone. W 2022 
roku dla gminy Buk dochody podatników, któ-
rzy wskazują Miasto i Gminę Buk jako swoje 
miejsce zamieszkania, wyniosły 504 mln zł, 
CIT – 270 mln zł. Wskaźnik waloryzacji został 
określony dla poszczególnych gmin, w tym 
dla naszej gminy na poziomie 137,10 procent 
dla PIT, a dla CIT – 129,50 procent. Tak więc 
zwaloryzowane dochody podatników na 2025 
r. określone zostały na wysokości dla podat-
ków fizycznych – 690.796.000 zł,  dla osób 
prawnych – 350.600.000 zł. Stawka udziału 
została określona dla PIT – 7 procent, dla CIT 
– 1,60 procent. Naliczony dochód dla naszej 
gminy na 2025 r., według projektu ustawy 
budżetowej, określony został na 53.965.404 
zł: dla PIT w wysokości 48.355.741 zł, a dla 
CIT – 5.609.663 zł. Wydatki gminy Buk w za-
kresie oświaty na koniec 2024 r. wyniosły 40 
mln zł, na przyszły rok planowane wydatki 
w tym zakresie mają wynieść 41.277.472 zł. 
Nasze potrzeby oświatowe zostały wyliczone 
przez Ministerstwo Finansów na w wysokości 
25.978.000 zł. 

W komentarzu do projektu budżetu bur-
mistrz mówił, że w nowym roku prowadzone 
będą inwestycje, które zostały zainicjowane 
w tym roku. – Niestety nie wszystkie plano-
wane zadania zostały uwzględnione, takie jak 
na przykład budowa remiz OSP, oświetlenie 
i nawodnienie płyty boiska OSiR w Buku, 
wiata w Otuszu – to nie znaczy, że nie będą 
one realizowane. Gmina będzie się ubiegać 
o kolejne dofinansowania i jest szansa, że 
inne zadania też zostaną uwzględnione w bu-
dżecie na 2025 rok. Takim przykładem, że 
na bieżąco pozyskujemy środki zewnętrzne, 
jest dofinansowanie w wysokości 2,5 mln 
zł na budowę hali sportowej w Dobieżynie, 
które ostatnio otrzymaliśmy dodatkowo 
z Ministerstwa Sportu.

Burmistrz za przygotowanie planu fi-
nansowego gminy na 2025 rok podzięko-
wał przede wszystkim pani skarbnik Miasta 
i Gminy Buk Marzenie Kalotce i jej poprzed-
niczce Aleksandrze Szajek oraz całemu ze-
społowi Referatu Finansowo-Budżetowego 
Urzędu MiG Buk.

Dyskusja nad projektem budżetu 
na 2025 rok 

Pytania radnych dotyczyły między innymi 
dochodów z tytułu odpłatnego nabycia prawa 
własności oraz prawa użytkowania wieczy-
stego nieruchomości, wpływów z podatku od 
czynności cywilno-prawnych; też wydatków: 
związanych z dowożenie uczniów do szkół, 
na oświatę, administrację publiczną, obro-
nę cywilną. Dopytywano o zaplanowane na 
2025 rok inwestycje, takie jak na przykład 
budowa dwupoziomowego skrzyżowania 
na przejeździe kolejowym w ciągu drogi po-
wiatowej nr 2947 Buk – Szewce czy budowa 
garaży dla OSP.

Zapytania dotyczyły też inwestycji za-
wartych w Wieloletniej Prognozie MiG Buk, 
takich jak na przykład zagospodarowanie 
i koncepcja rewitalizacji rynku. Dopytywano 
też, jakie może być maksymalne zadłużenie 
gminy.

W trakcie dyskusji poruszono temat, że 
niektórzy mieszkańcy gminy Buk płacą po-
datki w innych gminach lub miastach, gdzie 
są zameldowani, a faktycznie mieszkają w na-
szej gminie, gdzie uczą się ich dzieci lub cho-
dzą do przedszkola lub żłobka, gdzie spędzają 
swój wolny czas w instytucjach kulturalnych, 
sportowych czy korzystają z komunikacji 
gminnej. Radni poparli propozycję burmi-
strza, aby zaapelować do tych mieszkańców, 
by płacili podatki w gminie Buk.

W rezultacie dyskusji i po uzyskaniu 
odpowiedzi na zadane pytania, radni jed-
nomyślnie zaopiniowali projekt budżetu na 
2025 rok oraz projekt Wieloletniej Progno-
zy Finansowej Miasta i Gminy Buk na lata 
2025-2044.

Zadłużenie gminy
Burmistrz odniósł się ponadto do infor-

macji, która pojawiła się ostatnio w mediach 
społecznościowych – zarzucono obecnemu 
burmistrzowi zadłużenie gminy na 70 mln 
zł. – Poprzedni burmistrz zadłużył gminę na 
15 mln zł, a zadłużenie gminy zaciągnięte 
w poprzedniej kadencji zostanie spłacone 
dopiero w 2025 r. i na ten cel zostały za-
ciągnięte obligacje w wysokości 2.300.000 
zł. W 2026 r. zostanie spłacone zadłużenie 
w wysokości 1.620.000 zł, zaciągnięte za ka-
dencji poprzedniego burmistrza. Faktyczne 
zadłużenie gminy przez poprzednią Radę 
MiG Buk i władze samorządowe wynosiło 
18.920.000 zł, do tego odsetki, co daje kwo-
tę 20.154.390 zł. Ponadto spółka Zakład Go-
spodarki Komunalnej dopiero w tym roku 
spłaciła 7 mln zł pożyczki zaciągniętej na 
Oczyszczalnię Ścieków w Wielkiej Wsi, a i 
tak po tak krótkim czasie po przeprowa-
dzeniu tej inwestycji trzeba podejmować 
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działania naprawcze i pozyskiwać kolejne 
środki na jej rozbudowę. Reasumując, za-
dłużenie gminy poprzedniej kadencji wyno-
siło prawie 28 mln zł, które dopiero w obec-
nej kadencji zostanie spłacone – wyjaśniał 
burmistrz. 

Burmistrz kontynuował: – Stan mienia 
komunalnego w okresie sześciu lat, odkąd 
pełnię funkcję burmistrza, jest szacowany 
na kwotę ponad 202 mln zł. Trzeba zdawać 
sobie sprawę, że zaciągnięte zobowiązania 
długoterminowe są przeznaczane na infra-
strukturę wyrażoną w mieniu komunalnym 
– jest to inwestycja w mienie gminne. W okre-
sie pomiędzy 2018 a 2024 rokiem nastąpił 
wzrost w mieniu gminnym o kwotę ponad 
76 mln zł i tym samym nastąpił dynamiczny 
rozwój gminy. 

W trakcie dyskusji na ten temat radni 
zwrócili uwagę, że burmistrz przedstawia 
projekty i propozycje w zakresie budżetu 
gminy, ale to Rada Miasta i Gminy podej-
muje ostateczne decyzje w formie uchwał. 
Ponadto zaciągane obligacje umożliwiają re-

alizację nowych inwestycji, których oczekują 
mieszkańcy. 

Podwyżki diet sołtysów
Omówiono też wniosek sołtysów, którzy 

zwrócili się do przewodniczącego Miasta 
i Gminy Buk Andrzeja Jankowskiego o pod-
wyżkę diet. W piśmie czytamy: „Ostatnia pod-
wyżka była w 2019 r. Obecnie dieta wynosi 
600 zł. Urząd Miasta i Gminy nakłada na 
nas coraz więcej obowiązków. Ze względu 
na coraz większe koszty – sołtysi oczekują 
podwyżki o 400 zł od 1 stycznia 2025 roku 
do wysokości 1000 zł”. 

Radni po dyskusji postanowili, że zo-
stanie w tym celu przygotowany stosowny 
projekt uchwały Rady MiG Buk i diety sołty-
sów, tym samym wzrosną prawdopodobnie 
o 200 zł.

Sprawy bieżące
Zapytania radnych dotyczyły między in-

nymi petycji mieszkańców i właścicieli nie-
ruchomości na terenie miejscowości Szewce, 

a dotyczącej fotowoltaiki, wyrównania dziur 
przy ul. Dobieżyńskiej w Buku, lamp i chod-
nika na ul. Stęszewskiej, chodników na ul. 
Rolnej i ul. Smugi, ankiety dotyczącej badań 
klimatu rowerowego.

Ponadto burmistrz zaprosił wszystkich 
na obchody Powstania Wielkopolskiego 27 
grudnia 2024 r. o godzinie 11 oraz na Koncert 
Noworoczny, który odbędzie się 25 stycznia 
2025 r. o godzinie 17.

Podczas VII sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk podjęto uchwały w zakresie:

– udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej Powiatowi Poznańskiemu 
na pokrycie kosztów zlecenia wykonywania 
zadań izby wytrzeźwień;

– zmiany uchwały Nr XXXVII/259/2017 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 26 września 
2017 r. w sprawie udzielenia dotacji celowej 
na dofinansowanie wymiany źródeł ogrzewa-
nia węglowego na ekologiczne źródła energii.

Edyta Wasielewska

Budżet na 2025 rok przyjęty jednomyślnie 
Podczas VIII sesji Rady Miasta i Gminy Buk, która odbyła się 19 grudnia 2024 roku, radni 
14 głosami „za” przyjęli projekt budżetu gminy na 2025 rok. Dochody gminy na 2025 rok 
zostały zaplanowane na poziomie 115,4 mln zł, wydatki – 122 mln zł, z czego 30 mln zł 
przeznaczonych zostanie na inwestycje. Planowany deficyt wyniesie 6,6 mln zł.

W pierwszej części sesji prowadzonej 
przez przewodniczącego Rady MiG Buk 
Andrzeja Jankowskiego, burmistrz Miasta 
i Gminy Buk Paweł Adam przedstawił spra-
wozdanie z działalności między sesjami.

Inwestycje w trakcie realizacji
Burmistrz rozpoczął od omówienia in-

westycji w trakcie realizacji. Jedną z nich 
jest budowa hali sportowej z częścią socjal-

no-bytową i infrastrukturą towarzyszącą 
w Dobieżynie. Wykonawca przystąpił do 
montażu dachu. Na realizację tego zadania 
gmina pozyskała kolejne dofinansowanie 
z Ministerstwa Sportu i Turystyki, gdzie 
w ramach Programu Wsparcia Inwestycji 
Sportowych przyznano środki zewnętrzne 
w wysokości 2,5 mln zł; tym samym łączna 
kwota dofinansowań na to zadanie wyniesie 
7,5 mln zł (wcześniej dofinansowanie w kwo-

cie 5.000.000 zł – z Rządowego Funduszu 
Polski Ład), przy zaplanowanych kosztach 
budowy hali: 10 mln zł.

W związku z ustaleniami, które zapa-
dły na listopadowych posiedzeniach sesji 
i komisji, burmistrz podjął kolejne dzia-
łania w zakresie poszukiwania zasobów 
geotermalnych na terenie gminy. Wystąpił 
do Polskiej Geotermalnej Asocjacji im. prof. 
Juliana Sokołowskiego z wnioskiem o przed-
łożenie harmonogramu i oferty w zakresie 
podejmowania kolejnych czynności w celu 
pozyskania dofinansowania na pierwszy 
odwiert geotermalny, nawet w wysokości 
100 procent.

Został ogłoszony przetarg na zakup śred-
niego samochodu ratowniczo-gaśniczego dla 

Z obrad sesji
W dniu 19 grudnia 2024 roku odbyła się VIII sesji 
Rady Miasta i Gminy Buk.

Porządek sesji:
I. Sprawy organizacyjne.
1. Otwarcie VIII sesji Rady Miasta i Gminy oraz stwierdzenie 

prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
3. Przedstawienie porządku obrad.

II. Informacje. Sprawozdania.
1. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy 

Buk między sesjami.
2. Odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasad-

nieniem na 2025 rok przez Burmistrza Miasta i Gminy Buk.
3. Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Po-

znaniu o projekcie uchwały budżetowej.
4. Odczytanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2025-2044.

5. Wyrażenie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Po-
znaniu o projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta i Gminy Buk.

6. Odczytanie opinii stałych Komisji Rady.
7. Przedstawienie stanowiska Burmistrza Miasta i Gminy Buk 

do wniosków zawartych w opiniach Komisji.
8. Odczytanie propozycji wniosków zgłoszonych przed 

rozpoczęciem sesji przez radnych i nie uwzględnionych 
w projekcie budżetu.

9. Przedstawienie ewentualnych autopoprawek Burmistrza 
Miasta i Gminy Buk do projektu Uchwały.

10. Dyskusja nad projektem budżetu.
11. Głosowanie wniesionych propozycji autopoprawek Bur-

mistrza Miasta i Gminy Buk.
12. Głosowanie wniosków stałych Komisji Rady nie uwzględ-

nionych przez Burmistrza Miasta i Gminy Buk w autopo-
prawce oraz złożonych pozostałych zgłoszonych wniosków.

III. Rozpatrzenie projektów uchwał.
1. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 

i Gminy Buk na lata 2025-2044.
2. Budżet Miasta i Gminy Buk na 2025 rok.

3. Rozpatrzenie petycji.
4. Zmiana uchwały Nr XXXVII/259/2017 Rady Miasta i Gminy 

Buk z dnia 26 września 2017 r. w sprawie udzielenia dotacji 
celowej na dofinansowanie wymiany źródeł ogrzewania 
węglowego na ekologiczne źródła ciepła.

5. Udzielenie pomocy finansowej w formie dotacji celowej 
Powiatowi Poznańskiemu na pokrycie kosztów zlecenia 
wykonywania zadań izby wytrzeźwień.

6. Zmiana uchwały budżetowej Miasta i Gminy Buk na 
2024 rok.

7. Zmiana Uchwały Nr LIX/535/2023 Rady Miasta i Gmi-
ny Buk z dnia 28 grudnia 2023r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2044.

IV. Interpelacje i zapytania.
V. Oświadczenia radnych.
VI. Wystąpienia osób niebędących radnymi.
VII. Komunikaty.
VIII. Zakończenie.
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OSP Niepruszewo, na który w ramach zadania 
„Rozwój systemu ratowniczo-gaśniczego” 
gmina otrzymała dofinansowanie ze środ-
ków unijnych. Pozyskano środki zewnętrzne 
w wysokości 1.133.300 zł, co stanowi 85 
procent kosztów zadania.

Na ukończeniu jest utworzenie wirtual-
nej strzelnicy w Branżowej Szkole I stopnia 
w Buku, która jest realizowana z dofinanso-
waniem z Ministerstwa Edukacji Narodo-
wej w wysokości 102.400 zł, koszty własne: 
26.000 zł.

Inne realizowane zadania: 
– montaż oświetlenia w Wielkiej Wsi na 

ul. Podgórnej – 11 sztuk słupów oświetlenio-
wych wraz z oprawami ma zostać zamonto-
wanych do końca roku; 

– kompleksowe czyszczenie kanalizacji 
deszczowej na terenie Buku – dotychczas 
zostały oczyszczone 3 separatory wraz 
z czyszczeniem odnóg kanalizacji deszczowej 
– ul. Wojtczaka, Jana Pawła II wraz z odnogą 
w ul. Orzechową, Lipową; w liczbie 140 sztuk 
wyczyszczone wpusty uliczne, pozostało – 
40, koszt zadania: 76.000 zł. Te działania 
w większym zakresie zaplanowano i będą 
kontynuowane w 2025 roku.

Wnioski o dofinansowania
Za pośrednictwem Lokalnej Grupy Dzia-

łania „Źródło” gmina złożyła wniosek o po-
zyskanie dofinansowania w zakresie popra-
wy atrakcyjności terenów oraz aktywizacji 
społeczności lokalnej. Wniosek o środki 
zewnętrzne w wysokości 467.428 zł (tj. 90 
procent zadania) dotyczy doposażenia pla-
ży w Niepruszewie o drobną infrastrukturę 
taką jak parasole, leżaki oraz montaż pomo-
stu pływającego na stawie w Dobieżynie, 
fontanny pływającej na stawie w Dakowach 
Suchych, wiaty wypoczynkowej i rowero-
wej przy DW ul. Stęszewskiej i obwodnicy 
w Buku.

Gmina przygotowuje wniosek aplika-
cyjny o przyznanie środków finansowych 
w wysokości 5 mln zł z Krajowego Planu 
Odbudowy w ramach programu „Inwestycje 
w zrównoważoną gospodarkę wodno-ście-
kową na terenach wiejskich” na budowę 
kanalizacji do wsi Kalwy i wymianę wodo-
ciągowej sieci cementowo-azbestowej.

Ponadto trwają prace nad wnioskami 
aplikacyjnymi dotyczącymi termomoder-
nizacji budynków: Szkoły Podstawowej 
w Buku przy ul. Szkolnej i Przedszkola im. 
Krasnala Hałabały w Buku – dofinansowa-
nie ma pokryć 85 procent kosztów zadania.

W ramach KPO jest też przygotowywa-
ny wniosek w zakresie refundacji kosztów 
w wysokości 63.800 zł na opracowanie 
gminnego programu rewitalizacji, którego 
koszt wyniósł 78.474 zł.

Zadania w zakresie ochrony 
środowiska

Podczas listopadowych posiedzeń komi-
sji i sesji był też podejmowany temat zawie-
szenia przez Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, w dn. 
28.11.2024 r., realizacji programu „Czyste 
Powietrze” i nieprzyjmowania nowych wnio-
sków o dofinansowanie. Ten rządowy pro-
gram w nowej odsłonie ma być wznowiony 
z dniem 31.03.2025 r., a obecnie prowadzone 
są konsultacje społeczne w tym zakresie – do 
27.12.2024 r. można składać uwagi.

W gminie trwają kontrole środowiskowe 
w systemie ZONE, a w urzędzie MiG Buk jest 
przeprowadzana kontrola Wojewódzkiego 
Inspektoratu Ochrony Środowiska w Pozna-
niu w zakresie postępowania z nieczysto-
ściami ciekłymi przez mieszkańców. Tego 
typu kontrole aktualnie odbywają się w 10 
jednostkach samorządu terytorialnego w po-
wiecie poznańskim. 

W związku z przeprowadzoną eksper-
tyzą dotyczącą zanieczyszczeń Jeziora Nie-
pruszewskiego, z której wynika, że grunty 
przylegające do akwenu są odpowiednio na-
sycone wodą, prowadzone są prace w celu 
określenia, w czyjej kompetencji jest wyda-
nie zakazu stosowania rolniczych nawozów 
płynnych na tych gruntach oraz ustalenie 
przewidzianych kar za takie działania, a tak-
że podejmowanie działań zapobiegających 
tego typu nadużyciom. W tym celu złożone 
zostały pisma do Ministra Klimatu i Środo-
wiska, Starosty Poznańskiego i Wojewody 
Wielkopolskiego. – Odpowiedź na razie otrzy-
maliśmy z ministerstwa, z której wynika, 
że odpowiedzialne za wydanie zakazu jest 
ministerstwo infrastruktury. Po otrzymaniu 
odpowiedzi od pozostałych jednostek gmina 
będzie podejmować dalsze działania, aby 
zabezpieczyć tereny wokół jeziora i zapewnić 
odpowiednią jakość wód. Na bieżąco będę 
informować o dalszych pracach – poinfor-
mował burmistrz. 

Zmiany w zakresie odbioru odpadów 
komunalnych

Od dn. 01.01.2025 r. odbiorem odpadów 
komunalnych z nieruchomości objętych sys-
temem odbioru organizowanym przez Zwią-
zek Międzygminny „Centrum Zagospodaro-
wania Odpadów – SELEKT”, zamieszkałych 
i działek rekreacyjnych, będzie się zajmować 
wybrane w drodze postępowania przetar-
gowego Przedsiębiorstwo Wielobranżowe 
LS-PLUS Sp. z o.o. z siedzibą w Poznaniu. 
Wykonawca dostarczy harmonogramy od-
bioru odpadów przed pierwszym terminem 
wywozu przypadającym w 2025 r. 

– Stawka za wywóz śmieci, która obo-
wiązuje od dwóch lat w wysokości 35 zł, 
nie ma ulec zmianie. Nowa umowa w tym 

zakresie została podpisana na kolejne dwa 
lata. Przy okazji chciałbym podziękować rad-
nym poprzedniej kadencji za wniesiony trud 
i wysiłek w zmianę związku zajmującego się 
odpadami komunalnymi – z likwidowanego 
Związku Międzygminnego GOAP i ubieganie 
się o członkostwo w Związku Międzygmin-
nym „Centrum Zagospodarowania Odpadów 
– SELEKT” – mówił burmistrz. 

Od dn. 01.01.2025 r. dochodzi kolejny 
ustawowy obowiązek segregacji odpadów 
tekstylnych i odzieży, które już nie będą mo-
gły trafiać, jak dotychczas, do pojemników 
na odpady zmieszane. W tym zakresie też 
zostanie przekazana szczegółowa informacja.

Komunikaty i zaproszenia
Z dn. 11.12.2024 r. został ogłoszony 

pierwszy z konkursów dla organizacji po-
zarządowych na wspieranie realizacji zadań 
publicznych w 2025 r. w priorytecie: ochrona 
i promocja zdrowia. Oferty można składać 
w terminie do dn. 03.01.2025 r.

Ponadto burmistrz zaprosił na: Kolędo-
wanie z Poznańskim Chórem Chłopięcym, 
które odbędzie się 22 grudnia w Sanktuarium 
Matki Bożej Bukowskiej Literackiej, obchody 
Narodowego Dnia Zwycięskiego Powstania 
Wielkopolskiego – 27 grudnia oraz Koncert 
Noworoczny, podczas którego wystąpi Kró-
lewski Balet Klasyczny z widowiskiem „Jezio-
ro Łabędzie” – 25 stycznia 2025 roku o godz. 
17, w hali OSiR.

Projekt budżetu – założenia 
Najważniejszym tematem grudniowych 

posiedzeń, zarówno komisji, jak i sesji Rady 
MiG Buk było omówienie oraz przyjęcie bu-
dżetu gminy na rok 2025, który jest kluczo-
wym dokumentem wyznaczającym kierunki 
działania gminy. Radni otrzymali szczegóło-
we zestawienia w zakresie między innymi 
dochodów, wydatków, zadań inwestycyjnych, 
przychodów i rozchodów gminy. 

Projekt budżetu na 2025 rok zakła-
da łączną kwotę dochodów w wysokości 
115.488.828,47 zł, z tego dochody bieżą-
ce: 94.166.809,41 zł, dochody majątko-
we: 21.322.019,06 zł. Zaproponowano 
łączną kwotę wydatków w wysokości: 
122.089.309,84 zł, z tego wydatki bieżą-
ce: 91.890.486,08 zł, wydatki majątkowe: 
30.198.823,76 zł, w tym wydatki inwesty-
cyjne i wydatki na programy finansowane 
z udziałem środków zewnętrznych.  Deficyt 
budżetu w kwocie 6.600.481,37 zł planuje 
się pokryć z zaciągniętych pożyczek i kre-
dytów. Określono łączną kwotę planowa-
nych przychodów budżetu w wysokości 
9.413.293,29 zł, rozchodów: 2.812.811,92 
zł. Zaplanowano też limit zobowiązań z ty-
tułu zaciągniętych kredytów i pożyczek oraz 
emitowanych papierów wartościowych 
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w kwocie 25.412.811,92 zł, w tym na po-
krycie występującego w ciągu roku przej-
ściowego deficytu budżetu 6.600.481,37 zł. 
Określono też kwotę, do której burmistrz 
może samodzielnie zaciągać zobowiązania 
– w wysokości 5.000.000 zł.

Zanim projekt budżetu na 2025 roku 
trafił pod obrady sesji, podobnie jak pro-
jekt uchwały w zakresie Wieloletniej Pro-
gnozy Finansowej Miasta i Gminy Buk na 
lata 2025-2044, celem zaopiniowania został 
przekazany do Regionalnej Izby Obrachunko-
wej w Poznaniu. Opinie w obu przypadkach 
były pozytywne – ich uzasadnienia radni 
otrzymali w przekazanych materiałach, a na 
sesji uwagi RIO zostały omówione przez 
Skarbnika MiG Buk – Marzenę Kalotkę. 
Wcześniej – komisje stałe Rady MiG Buk: 
Budżetu i Oświaty oraz Rolnictwa, Ochrony 
Środowiska i Spraw Socjalnych pozytywnie 
zaopiniowały w/w projekty uchwał. 

Skarbnik MiG Buk Marzena Kalotka 
omówiła też projekt uchwały w zakresie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
i Gminy Buk na lata 2025-2044 i stwierdziła, 
że w w/w projekcie nie zostały zawarte nowe 
inwestycje, jedynie kontynuacja dotychczas 
realizowanych. 

Omówienie projektu budżetu przez 
burmistrza

Burmistrz, omawiając projekt budżetu, 
podziękował radnym za szczegółową dysku-
sję nad budżetem, która odbyła się podczas 
wspólnego posiedzenia komisji: Budżetu 
i Oświaty oraz Rolnictwa, Ochrony Środo-
wiska i Spraw w dn. 04.12.2024 r. – wówczas 
został przedstawiony zakres zadań, które 
obejmuje projekt budżetu. – Kształt budżetu 
na 2025 r. – nie tylko w naszej gminie, ale we 
wszystkich samorządach – determinuje re-
forma finansów samorządów terytorialnych, 
która zakłada odejście od obecnej zasady, 
według której dochód samorządów z tytułu 
PIT i CIT naliczany jest od podatku należ-
nego danej jednostce samorządu. Od 2025 
r. dochody samorządów z PIT i CIT liczone 
są jako procent od dochodów podatników 
danego podatku z danej jednostki. Reforma 
zakłada zamiast obecnych części subwencji 
ogólnej pojęcie „potrzeb finansowych jedno-
stek samorządu terytorialnego”, które będą 
podlegać finansowaniu zwiększonymi do-
chodami z tytułu PIT oraz CIT i w mniejszym 
stopniu subwencją ogólną. Reforma finan-
sów zakłada uwzględnienie następujących 
„potrzeb finansowych”: wyrównawczych, 
oświatowych obejmujących także edukację 
przedszkolną, rozwojowych dotyczących in-
westycji, ekologicznych i uzupełniających. 
Ministerstwo Finansów informowało, że 
dochody samorządów w 2025 r. wzrosną 
łącznie o 24,8 mld zł w stosunku do obo-

wiązującego systemu, natomiast w perspek-
tywie najbliższej dekady o ponad 345 mld 
zł. Wszystkie związki samorządowe od lat 
walczyły o to, aby zwiększyć finansowanie 
wydatków oświatowych, a od dn. 01.01.2025 
r. nie ma już mowy o subwencji oświatowej, 
ale są za to – „potrzeby finansowe jednostek 
samorządu terytorialnego”, na które mają 
się składać PIT i CIT. Na listopadowej ko-
misji Rady MiG Buk odnieśliśmy się do tej 
kwestii, na ile ta reforma jest korzystna dla 
gminy. Uważam, że jest to jedynie podniesie-
nie dochodów o wskaźnik inflacji. Do tego 
przyjęty w reformie rok bazowy – w tych 
przeliczeniach dochodów dla samorządów 
– został ustalony na 2022, a był to bardzo 
trudny rok, kiedy jeszcze obowiązywał stan 
epidemiologiczny związany z pandemią, jak 
też początki kryzysu energetycznego. Bazu-
jemy na wyliczeniach przygotowanych przez 
Ministerstwo Finansów dla poszczególnych 
samorządów. Dla naszej gminy dochody 
podatników zostały wyliczone w wyso-
kości: PIT – 504 mln zł, CIT – 270 mln zł. 
Został zastosowany wskaźnik waloryzacji, 
w przypadku PIT – 137,1 procent, dla CIT – 
129,50 procent. Zwaloryzowane dochody 
podatników na 2025 r. wynoszą w zakresie 
PIT – 690.796.000 zł,  CIT – 350.603.000 zł. 
Stawka udziału została określona dla PIT – 7 
procent, dla CIT – 1,6 procent. Na podstawie 
tych wskaźników naliczony został dochód 
dla naszej gminy na 2025 r., według projektu 
ustawy rządowej, w zakresie PIT – w wyso-
kości 48.355.741 zł, a dla CIT – 5.609.663 
zł – mówił burmistrz. 

I kontynuował: – Wracając jeszcze do 
wspomnianych potrzeb: wyrównawczych, 
oświatowych, rozwojowych, ekologicznych 
i uzupełniających. Jak się okazało, z tych po-
trzeb dla naszej gminy przez Ministerstwo 
Finansów zostały wyliczone jedynie potrzeby 
oświatowe, które wynoszą 25.978.819 zł oraz 
potrzeby rozwojowe na kwotę 2.170.636 
zł. Wyliczeń potrzeb wyrównawczych nie 
mamy ze względu na to, że bazowa liczba lud-
ności została tu określona na liczbę 13.323 
mieszkańców, a do potrzeb rozwojowych 
– liczba ludności 12.888 osób. To łącznie, 
według wyliczeń podatku PIT i CIT daje nam 
kwotę dochodów na 2025 r. w wysokości 
53.965.404 zł. W oparciu o te wyliczenia oraz 
o przyjęte stawki podatków lokalnych i przy-
gotowane zestawienia przez panią skarbnik 
Marzenę Kalotkę oraz współpracowników 
został opracowany projekt budżetu gminy 
na 2025 r., który przedstawiony został Pań-
stwu Radnym. 

W uzupełnieniu do przedstawionego pro-
jektu uchwały budżetowej burmistrz zazna-
czył, że po stronie wydatków majątkowych 
przy konstruowaniu budżetu kierowano 
się przede wszystkim potrzebą, aby konty-

nuować tegoroczne zadania inwestycyjne. 
– Mimo że nie wszystkie wnioski składane 
przez Państwa Radnych udało się uwzględnić 
w projekcie budżetu na 2025 r., to chciała-
bym zapewnić, że tak jak do tej pory odbywa 
się to na każdym posiedzeniu komisji i sesji, 
że uwzględniane są nowe zadania, jak też 
przyszłoroczny budżet z pewnością będzie 
podlegał zmianom. Z całą pewnością nowe 
zadania będziemy starali się realizować dzię-
ki pozyskanym dofinansowaniom, o które tak 
jak do tej pory będziemy zabiegać.    

Burmistrz mówił też o zadłużeniu gminy, 
które – przyznał – jest duże. – Cały czas kie-
rujemy się jednak potrzebą realizacji zadań 
służących mieszkańcom, w szczególności 
inwestycyjnych i tym samym rozwiązuje-
my problemy mieszkańców gminy. Jednym 
z tych sposobów, w przypadku złego stanu 
dróg jest budowa dróg, w zakresie odpro-
wadzania ścieków jest budowa kanalizacji 
sanitarnej. Będzie nas dużo pracy kosztowa-
ło, aby zbilansować i być może zrestruktu-
ryzować zadłużenie gminy. Niemniej jednak 
mam nadzieję, że uda nam się wypracować 
nadwyżkę, a przede wszystkim korzystać 
z atrakcyjnych dofinansowań w zakresie 80, 
a nawet 100 procent kosztów zadań.

Dyskusja nad projektem budżetu 
Przewodniczący Komisji Budżetu 

i Oświaty Mirosław Adamczak wyraził opi-
nię, że zaproponowany projekt budżetu 
na 2025 r. jest na miarę możliwości gminy 
i trzeba zaznaczyć, że jest to pierwszy budżet 
po reformie finansów jednostek samorządu 
terytorialnego. – Jeszcze raz powtórzę pyta-
nie, które zadałem na posiedzeniu komisji: 
„Gdzie te wielkie pieniądze, miliony, które 
zostały obiecane samorządom przy wpro-
wadzaniu tej reformy?” Ten projekt reformy 
został jedynie dobrze przedstawiony me-
dialnie. A tak naprawdę, jak to powiedział 
pan burmistrz, jest to wzrost dochodów przy 
współczynniku inflacji i nic więcej. Co do 
wskaźników zadłużenia gminy, są one utrzy-
mane w odpowiednich granicach, a opinia 
RIO jest pozytywna. Obligacje komunalne są 
nadal najtańszym instrumentem finansowym 
do pozyskania środków przez samorządy.

W dyskusji nad projektem budżetu poja-
wiło się zapytanie dotyczące finansowania 
zadania „Przebudowa drogi powiatowej 
2498P w miejscowości Dobra – długość 
0,25 km”, które zostało uwzględnione też 
w budżecie Powiatu Poznańskiego na 2025 
rok. Sprawę wyjaśnił burmistrz.

Budżet po akceptacji 
W wyniku głosowania nad projektem 

budżetu radni 14 głosami „za”, przy 1 rad-
nym nieobecnym, uchwalili budżet gminy 
na 2025 rok. W ślad za akceptacją budżetu 
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podjęto też uchwałę w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk na 
lata 2025-2044.

Burmistrz podziękował radnym za jed-
nomyślne przyjęcie budżetu na 2025 rok. 
– Mamy przed sobą ambitny budżet, który 
będę realizował wraz z moimi współpra-
cownikami.

Słowa podziękowania za przygotowanie 
projektu budżetu burmistrz skierował do 
pani skarbnik MiG Buk Marzeny Kalotki, po-
przedniej pani skarbnik MiG Buk Aleksandry 
Szajek, pani wiceskarbnik Anny Lewińskiej 
i referatu księgowego, a także pani sekretarz 
MiG Buk Aleksandry Wawrzyniak, wszystkich 
kierowników referatów i jednostek organi-
zacyjnych oraz współpracowników.

Przyjęcie innych projektów uchwał 
Po przyjęciu projektu budżetu na 2025 r. 

przystąpiono do procedowania pozostałych 
projektów uchwał, które zostały omówione 
na wspólnym posiedzeniu komisji: Komisji 
Budżetu i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, 
Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych w dn. 
04.12.2024 r. 

Jeden z projektów dotyczył zmiany 
uchwały w sprawie udzielenia dotacji ce-

lowej na dofinansowanie wymiany źródeł 
ogrzewania węglowego na ekologiczne 
źródła ciepła. Tak jak w latach poprzednich 
mieszkańcy MiG Buk będą mieli możliwość 
pozyskania dofinansowania do wymiany 
niskosprawnych kotłów na paliwa stałe. 
Rada MiG Buk stwierdziła, że dotychczasowa 
kwota dofinansowania w wysokości 4000 zł 
jest niewystarczająca i podjęto decyzję o jej 
zwiększeniu do 5000 zł. Ponadto wprowa-
dzono w tym programie dodatkowy element 
w postaci możliwości spalania w kotłach c.o. 
pelletu drzewnego.

Radni przyjęli też projekt uchwały 
w sprawie rozpatrzenia petycji, która doty-
czyła sprzeciwu mieszkańców wobec budo-
wy farmy fotowoltaicznej w miejscowości 
Szewce. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 
Rady MiG Buk stwierdziła, że petycja jest 
zasadna. W uzasadnieniu napisano, że 
wprawdzie nie występują żadne przesłanki 
prawne, które uniemożliwiałyby wydanie de-
cyzji o warunkach zabudowy dla wskazanej 
decyzji, jednakże mając na względzie dobro 
mieszkańców, Komisja przychyliła się do ar-
gumentacji przedstawionej w treści petycji. 

Kolejne punkty sesji
W części sesji „interpelacje i zapyta-

nia” radni przedstawiali sprawy zgłaszane 
przez mieszkańców, takie jak między innymi: 
trudności związane z komunikacją gminną, 
a dotyczące sytuacji, kiedy pasażerowie po-
ciągu z powodu braku dobrej woli ze strony 
kierowców nie są w stanie zdążyć na autobus. 
Dopytywano też o inwestycję związaną z bu-
dową elektrowni fotowoltaicznej na terenie 
miejscowości Wysoczka.

W punkcie „wystąpienia osób niebędą-
cych radnymi” głos zabrał jeden z miesz-
kańców gminy, który dopytywał, na jakim 

etapie jest inwestycja zaplanowana już w po-
przedniej kadencji Rady MiG Buk. Mowa tu 
o budowie chodnika w miejscowości Dobra 
i z tym związanym zadaniu: „Przebudowa 
drogi powiatowej 2498P w m. Dobra – dł. 
0,25 km”.

Na zakończenie sesji burmistrz Paweł 
Adami i przewodniczący MiG Buk Andrzej 
Jankowski złożyli życzenia zdrowych i spo-
kojnych świąt Bożego Narodzenia oraz do-
brego Nowego Roku.

Podczas VIII sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk podjęto uchwały w zakresie:

– uchwalenia Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej Miasta i Gminy Buk na lata 2025-
2044;

– budżetu Miasta i Gminy Buk na 2025 
rok;

– rozpatrzenia petycji; 
– zmiany uchwały Nr XXXVII/259/2017 

Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 26 września 
2017 r. w sprawie udzielenia dotacji celowej 
na dofinansowanie wymiany źródeł ogrzewa-
nia węglowego na ekologiczne źródła ciepła;

– udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej Powiatowi Poznańskiemu 
na pokrycie kosztów zlecenia wykonywania 
zadań izby wytrzeźwień;

– zmiany uchwały budżetowej Miasta 
i Gminy Buk na 2024 rok;

– zmiany Uchwały Nr LIX/535/2023 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 28 grudnia 
2023r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2044;

– udzielenia pomocy finansowej w 2025 r. 
dla Gminy Stęszew na utrzymanie terenu wo-
kół „Źródełka Żarnowiec” w Gminie Stęszew.

Edyta Wasielewska

Powołanie zastępcy burmistrza  
Miasta i Gminy Buk

Z dniem 1 stycznia 2025 roku burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł Adam powołał 
pana Tomasza Plewę na stanowisko zastępcy burmistrza. 

Zdaniem burmistrza wieloletnie zaan-
gażowanie Tomasza Plewy na rzecz 
gminy, jego doświadczenie zawodowe 

w strukturach samorządowych, czyni go 
właściwym kandydatem na nowe stano-
wisko. 

Tomasz Plewa jest absolwentem Akade-
mii Rolniczej w Poznaniu, ostatnio przez 14 
lat pełnił funkcję dyrektora Wielkopolskie-
go Zarządu Geodezji, Kartografii i Admini-
strowania Mieniem w Poznaniu. Wcześniej, 
w latach 2007-2008, kierował referatem 
Budownictwa i Gospodarki Komunalnej 
w bukowskim urzędzie, a przedtem pełnił 

różne funkcje kierownicze w Agencji Nieru-
chomości Rolnych w Oddziale w Poznaniu. 
Posiada szereg uprawnień zawodowych 
w dziedzinie geodezji, gospodarki grunta-
mi oraz wycen i pośrednictwa w obrocie 
nieruchomościami. Przez ostatnie trzy 
kadencje był radnym Miasta i Gminy Buk, 
pełniąc wówczas funkcję przewodniczącego 
Komisji Budżetu i Oświaty Rady MiG Buk, 
a równocześnie przez dwie kadencje był 
wiceprzewodniczącym Rady MiG Buk. 

Nowemu wiceburmistrzowi życzymy 
powodzenia w realizacji powierzonego 
zadania.
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BUDŻET 2025 – CZYLI MIMO TRUDNOŚCI  
CAŁY CZAS AMBITNIE DO PRZODU
Szanowni Mieszkańcy,

Świąteczny czas niestety nieubłaganie 
minął. Mam nadzieję, że był to dla 
Państwa czas radosny, spędzony w ro-

dzinnym gronie, ale także czas odpoczynku, 
oderwania się od codziennych problemów 
i trosk. Czas, w którym składaliśmy sobie 
życzenia wszelkiej pomyślności, zdrowia, 
szczęścia itd. I gdzieś tam czasem w tych 
życzeniach pojawiał się wątek finansowy. 

Dziś o finansach gminy, czyli o budżecie 
na 2025 rok. Wspomnę tylko, że to pierw-
szy budżet po przeprowadzonej przez rząd 
reformie systemu finansowania samorzą-
dów. Pierwsze pytanie, które się nasuwa, 
to gdzie te miliony, które zostały obiecane? 
W teorii lokalne władze miały dostać o wiele 
większe pieniądze ze zwiększonego udzia-
łu w podatkach PIT i CIT. I w symulacjach 
Ministerstwa Finansów w tej kolumnie to 
było zauważalne. Pod koniec lata zapanował 
wśród samorządowców hurraoptymizm. 
W końcu będzie lepiej. Jednakże ta bańka 
pękła w momencie rozpoczęcia prac nad bu-

dżetem i otrzymaniu zawiadomień ze strony 
rządowej o przyznanych środkach. Okazało 
się, że reforma została bardzo dobrze sprze-
dana w mediach i tylko tyle dobrego z niej 
zostało. Ale co się stało? A stało się to, że 
większość samorządowców i – o zgrozo – 
specjalistów nie zauważyła jednego małego 
detalu w przedstawianej tabelce. Miano-
wicie z tej tabeli zniknęła jedna kolumna 
o nazwie „subwencja oświatowa” (a o tym 
autorzy reformy za bardzo nie wspominali). 
Zastąpiła ją tzw. potrzeba oświatowa, która 
została wliczona do udziału samorządów 
w podatkach… I tak w dużym uproszczeniu 
wygląda reforma, która głównie polega na 
przerzucaniu środków w tabeli. Oczywiście 
naszej gminie przyznano nieco większe pie-
niądze, ale jeśli się to dobrze policzy, to tak 
naprawdę jest tego więcej o wskaźnik inflacji 
i tylko tyle. Nie wiem, czy Państwo macie 
takie same odczucia, ale ja mam wrażenie, 
że to trochę inna wersja Polskiego Ładu, 
który forsował poprzedni rząd. Obawiam 
się, że w jej wyniku bogaci będą bogatsi, 
a biedni biedniejsi. Miało być lepiej, a wyszło 
jak zwykle.

Ale wróćmy do budżetu Miasta i Gminy 
Buk. Moim zdaniem to budżet na miarę na-
szych możliwości, aczkolwiek ze względu na 
wiele niewiadomych makroekonomicznych 
szacowany z dużą ostrożnością.

Plan dochodów Miasta i Gminy Buk 
na rok 2025 ustalony został w kwocie 
115 488 828,47 zł i obejmuje dochody 
bieżące w wysokości 94 166 809,41 zł 
oraz dochody majątkowe w wysokości 
21 322 019,06 zł. W rezultacie dochody 
bieżące stanowią 81,54% dochodów ogó-
łem, a dochody majątkowe stanowią 18,46% 
dochodów ogółem. 

Zgodnie z zawiadomieniem Ministra 
Finansów w projekcie budżetu na 2025 
rok ujęto: 

 » udziały we wpływach z podatku docho-
dowego od osób fizycznych w wysokości 
48 355 741,09 zł;

 » udziały we wpływach z podatku docho-
dowego od osób prawnych w wysokości 
5 609 663,26 zł; 
Dotacje i środki bieżące na zadania 

zlecone i zadania własne stanowią ogółem 
7 037 611,06 zł, w tym:



KOSYNIER BUKOWSKI    9

 » dotacje na zadania zlecone w wysoko-
ści 3 585 819,00 zł; dotacje na zadania 
własne w wysokości 2 707 592,06 zł; 

 » dotacje według porozumień z JST w wy-
sokości 744 200,00 zł; 

 » dotacje i środki przeznaczone na inwe-
stycje zaplanowano w kwocie 19 201 
019,06 zł. 

Plan wydatków Miasta i Gminy Buk 
na 2025 rok ustalony został w kwocie 
122 089 309,84 zł i obejmuje wydatki bieżą-
ce w wysokości 91 890 486,08 zł oraz wydat-
ki majątkowe w wysokości 30 198 823,76 zł. 
W rezultacie wydatki bieżące stanowią 
75,26% wydatków ogółem, a wydatki ma-
jątkowe 24,74% wydatków ogółem. 

Na inwestycje i zakupy inwestycyjne 
zaplanowano kwotę 27 998 823,76 zł. To 
23% wszystkich wydatków.

Projekt budżetu radni otrzymali zgodnie 
z procedurami 15 listopada ub. roku. Szcze-
gółowo przedstawiony i omówiony został 
przez Panią Skarbnik i Pana Burmistrza na 
wspólnym posiedzeniu Komisji Rady Miasta 
i Gminy Buk dnia 4 grudnia 2024 r. Radni 
mieli możliwość odniesienia się i dopytania 
o szczegóły. Kilku z nich z tego skorzysta-
ło. Ostatecznie obie komisje jednogłośnie 
pozytywnie zaopiniowały projekt budżetu, 
który został skierowany na sesję. Następ-
nie budżet na 2025 rok został jednomyślnie 
uchwalony przez Radę Miasta i Gminy Buk 
na posiedzeniu w dniu 19 grudnia 2024 r.

Skąd się biorą dochody gminy
Dochody mają być osiągnięte głównie 

z udziału gminy w podatkach PIT i CIT, ze 
środków zewnętrznych, wpływów z podatku 
dochodowego od osób fizycznych i praw-
nych, z podatków od nieruchomości i opłat 
lokalnych.

Z tytułu udziału w PIT i CIT powinno 
wpłynąć prawie 54 mln. Bardzo ważną pozy-
cją w dochodach własnych stanowią wpływy 
z podatków lokalnych: podatku od nierucho-
mości w wysokości ponad 21,3 mln zł, z tego 
prawie 5 mln zł od osób fizycznych i ponad 
16,3 mln zł od osób prawnych. Z podatku 
rolnego ma wpłynąć 989 tys. zł, a prawie 
1,1 mln zł ma być pozyskane z podatku od 
środków transportowych. Podatek od spad-
ków i darowizn, opłaty skarbowej oraz od 
czynności cywilnoprawnych ma przysporzyć 
gminie kwotę ponad 1,3 mln zł. Kolejne 3,5 
mln to wpływy z różnych lokalnych opłat (np. 
opłaty za zezwolenia  na sprzedaż napojów 
alkoholowych, planistyczne, adiacenckie, 
zajęcie pasa drogowego). Ponad 7 mln zł 
to dotacje na zadania zlecone.

Są dochody, muszą być wydatki

Powyższe środki wydamy na sfinanso-
wanie zadań bieżących, w tym m.in. oświa-
towych, wychowawczych, kulturalnych, 
sportowych, promocyjnych, remontowych 
i administracyjnych. To ponad 91 mln, z cze-
go najwięcej zainwestujemy w oświatę (szko-
ły i przedszkola) – ponad 41 mln. Szkoda, że 
we wspomnianej wyżej reformie finansów 
nie zadbano o zmianę modelu finansowania 
oświaty. Ministerstwo Finansów wyceni-
ło nasze „potrzeby oświatowe” na niecałe 
26 mln. Różnicę 15 mln trzeba wysupłać 
z dochodów gminy. Ale to zawsze jest do-
bra inwestycja, która się opłaca. Na bieżące 
utrzymanie dróg, transport i łączność prze-
widziano razem ponad 2,1 mln zł, z tego 503 
tys. na Poznańską Kolei Metropolitalną, Na 
sport i kulturę fizyczną przeznaczono niemal 
3,9 mln zł. Gospodarka komunalna i ochrona 
środowiska wymagać będzie wsparcia kwotą 
prawie 4 mln zł, z tego na utrzymanie zieleni 
i oczyszczanie przewidziano ponad 1,1 mln 
zł. W ramach tego działu, dbając o to, aby 
nie było ciemno na naszych ulicach, na ich 
oświetlenie, remonty i modernizację urzą-
dzeń zabezpieczono ponad 2,1 mln zł. Po-
nadto zabezpieczono 50 tys. zł na dotacje do 
wymiany pieców węglowych na ekologiczne 
źródła ciepła, a 98 tys. zł na dotowanie re-
tencji wodnej i przydomowych oczyszczalni 
ścieków. Z kolei na bezpieczeństwo i ochronę  
przeciwpożarową przewidziano blisko 1,2 
mln zł. Na ochronę zdrowia zabezpieczono 
ponad 1 mln zł, a na pomoc społeczną re-
alizowaną głównie przez Ośrodek Pomocy 
Społecznej przeznaczono prawie 6 mln 
zł. Świadczenia rodzinne i wychowawcze 
zostaną wsparte kwotą 4,9 mln zł, w tym 
utrzymanie gminnego żłobka to kwota 1 mln 
zł. Na stypendia dla bukowskich talentów 
artystycznych i naukowych, na nagrody dla 
wybitnych talentów oraz nagrody sportowe 
zaplanowano 130 tys. zł. Kultura i sztuka ma 
zapewnione finansowanie kwotą prawie 5,5 
mln zł, z tego na działalność instytucji kultury 
(MGOK oraz Biblioteka i Kino) przewidziano 
blisko 5,1 mln zł. Pula środków z funduszy 
sołeckich to 381 tys. zł. Dla utworzenia re-
zerwy ogólnej i na zarządzanie kryzysowe 
przewidziano kwotę 400 tys. zł.

Inwestycje
Ten dział budżetu chyba najbardziej 

interesuje mieszkańców. W tegorocznym 
budżecie zaplanowano m.in. następujące 
inwestycje:

 » Drugi etap rozbudowy oczyszczalni ście-
ków w Wielkiej Wsi – prawie 8,4 mln

 » Budowę ul. Ogrodowej w Wielkiej Wsi 
– 2,1 mln

 » Kontynuacja budowy ul. Kwiatowej 
w Niepruszewie – 3 mln

 » Budowę drogi gminnej Otusz – Wysoczka 
– prawie 5,1 mln

 » Rusza przebudowa drogi powiatowej 
w Dobrej, do której dołożymy 100 tys.

 » Rozbudowa oświetlenia ulicznego oraz 
doświetlenie przejść dla pieszych – 100 
tys.

 » Kontynuacja budowy hali sportowej 
w Dobieżynie – 5,3 mln (koszt całko-
wity to prawie 10 mln z czego 7,5 mln 
to dofinansowania)

 » Poprawa dostępu do dobrej jakości edu-
kacji szkolnej – ponad 2,2 mln

 » Przebudowa i remont dachu budynku 
urzędu – 637,8 tys.

 » OSP – dokumentacja garaży i zakup no-
wego średniego wozu dla OSP Niepru-
szewo – 500 tys.

 » Inwestujemy też w ochronę środowi-
ska w formie dotacji (retencja – 50 tys., 
przydomowe oczyszczalnie ścieków – 40 
tys., wymiana kotłów – 50 tys.)
Na wszystkie inwestycje zaplanowano 

wydać prawie 28 mln zł. A przecież czeka-
ją nas duże wyzwania w przyszłości, które 
będą uzależnione od pozyskanie znacznych 
dofinansowań, takie jak rozbudowa biblio-
teki, rewitalizacja rynku, rozbudowa punktu 
przesiadkowego czy inwestycje wodno-ka-
nalizacyjne i drogowe.

Mnie osobiście cieszy, co powtarzam 
bardzo często, że znaczna większość in-
westycji w naszej gminie przeprowadzana 
jest ze wsparciem środków zewnętrznych. 
Bez tego gmina nie mogłaby realizować tak 
szerokiego zakresu zadań inwestycyjnych. 
Oczywiście trzeba zapewnić wkład własny 
i w tym pomagają obligacje komunalne, które 
w obecnych czasach są najbezpieczniejszym 
i najtańszym instrumentem finansowym de-
dykowanym gminom. W tym roku to kwota 
8,8 mln zł. 

Szanowni Państwo,
Tyle informacji o budżecie. Jako że mamy 

początek roku, życzę Państwu wszelkiej po-
myślności, zdrowia i żeby żyło nam się coraz 
lepiej w naszej gminie. Panu Burmistrzowi 
i Jego współpracownikom życzę jak najmniej 
trudności przy realizacji budżetu, trafnych 
decyzji, dobrego nadzoru nad inwestycjami 
i pozyskiwania kolejnych dofinansowań. Bo 
żeby się rozwijać, trzeba inwestować. Z ko-
lei inwestycje to lepsza i nowocześniejsza 
gmina, w której coraz lepiej się żyje.

Pozdrawiam,
Mirosław Adamczak – przewodniczący 

Komisji Budżetu i Oświaty  
Rady MiG Buk
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Budowa ulicy Szkolnej w Niepruszewie.
Dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicz-
nych w kwocie 2 mln zł. Koszt zadania: 2.447.222 zł.

Budowa ulicy Ogrodowej w Wielkiej Wsi wraz z kanalizacją deszczową. 
Dofinansowanie z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg w kwocie 1.504.585 zł. 
Koszt zadania: 3.009.170 zł.

Budowa kanalizacji sanitarnej grawitacyjno-tłocznej wraz z przepom-
pownią ścieków – ul. Jarzębinowa w Dobieżynie. Koszt zadania: 2.600.000 zł.

Budowa placu zabaw w Parku Sokoła – II etap, dla dzieci starszych.
Koszt zadania: 570.000 zł, w całości z budżetu gminy (w ramach dotacji dla MGOK).

Remont obwodnicy w Buku DW 306/307 – droga od ul. św. Rocha do ul. Dworcowej 
w Buku. Zadanie zrealizowane z inicjatywy gminy – przez samorząd województwa 
wielkopolskiego. Koszt inwestycji: 6.566.234 zł.

Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 306 wraz z budową chodnika w Wielkiej 
Wsi w kierunku Dusznik. Zadanie zrealizowane przez samorząd województwa 
wielkopolskiego. Koszt zadania: 580.366 zł.

Zakup i remont lokalu mieszkalnego na os. Nad Strumykiem – mieszkanie 
o Charakterze Mieszkania Wspomaganego. Dofinansowanie z UE: projekt „Budzimy 
zgaszone umysły, serca, nadzieje” realizowany przez Fundację „Akme” w wysokości 
400.000 zł (100% wartości lokalu). Remont i wyposażenie mieszkania przy udziale 
OPS : 75.000 zł z budżetu gminy.

Remont filii biblioteki w Niepruszewie: remonty pomieszczeń, budowa pochylni 
dla osób niepełnosprawnych, kącik czytelniczy i dla turystów, czytelnia dla letników 
na tarasie. Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: program 
„Kulisy kultury” w wysokości 90.000 zł. Koszt zadania: 128.945 zł.
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Remont elewacji północnej oraz wschodniej w Sanktuarium Matki Bożej 
Bukowskiej Literackiej w Buku. Dofinansowaniu z Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków w wysokości 500.000 zł. Procedura prowadzona przez gminę – realizacja 
przez parafię. Koszt zadania: 50.000 zł.

Wymiana drewnianej podłogi w kościele parafialnym pw. św. Wawrzyńca 
w Niepruszewie. Dofinansowaniu z Rządowego Programu Odbudowy Zabytków 
w wysokości 349.755 zł. Procedura prowadzona przez gminę – realizacja przez parafię. 
Koszt zadania: 356.893 zł.

Budowa oświetlenia przy Rodzinnych Ogródkach Działkowych im. Kosynierów 
Bukowskich – 16 lamp, ROD Przy Torach – 8 lamp, ROD im. 700-lecia Buku – 16 lamp. 
Zadanie realizowane w ramach modernizacji oświetlenia drogowego i ulicznego 
stanowiącego majątek Enea. Koszt zadania: na poziomie 300.000 zł.

Oświetlenie przystanków autobusowych w Kalwach i Wygodzie – łącznie 4 
lampy. Koszt zadania: 39.196 zł.

Zakup i montaż wiat przystankowych: w Wielkiej Wsi – ul. Folwarczna, Dobrej – 
w miejscu starego przystanku, Sznyfinie – w miejscu starego przystanku, Dobieżynie 
– ul. Powstańców Wlkp. przy szkole,  Szewcach – ul. Bukowska. Koszt zadania: 92.565 zł.

Rozbudowa monitoringu wizyjnego w gminie – przy Szkole Podstawowej w Buku: 
ul. Szkolna, Szarych Szeregów, Otuska. Łączna liczba zamontowanych kamer: 9. Koszt 
zadania: 49.256 zł z budżetu gminy.

Nowe radarowe wyświetlacze prędkości w: Otuszu – ul. Otuska, Wysoczce, 
Buku:  na ul. Grodziskiej, Sznyfiniu, Dobieżynie – ul. Bukowska, Dobrej, Kalwach. 
Łączna liczba nowych wyświetlaczy: 12. Koszt zadania: 279.592 zł.

Montaż nowych lamp w Buku: ul. Browarna, we wsi 
Wygoda: ul. Słoneczna, w Dobieżynie: ul. Podgórna, 
w Niepruszewie: ul. Krótka. Zadanie we współpracy 
ze spółką ENEA w ramach kompleksowej modernizacji 
oświetlenia. Ilość opraw: 17. Montaż dodatkowych opraw 
oświetleniowych w sołectwach: Wygoda, Wysoczka, 
Cieśle. Ilość opraw: 5. Koszt zadania łącznie: 232.789 zł.
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Nowy sprzęt dla jednostki OSP w Dobieżynie: m.in. samochód, radiotelefon 
przenośny, radiotelefon Motorola, mikrofon. Dofinansowanie z Fundacji ENEA w kwocie 
10.000 zł, a z budżetu gminy: 11.200 zł.

Pozyskanie używanego, średniego wozu bojowego dla OSP Dobieżyn – prze-
kazanie z OSP Strykowo.

Zakup defibrylatora zainstalowanego przy wejściu do urzędu MiG Buk. Pozy-
skanie dotacji z Funduszu Prewencyjnego PZU w kwocie 5000 zł. Koszt zadania: 7500 zł.

Nowa strzelnica wirtualna w Branżowej Szkole I stopnia w Buku. Dofinansowanie 
z Ministerstwa Obrony Narodowej: program „Strzelnica w powiecie 2024” w kwocie 
104.000 zł. Koszt zadania: 130.000 zł.

Budowa nowego placu zabaw w sołectwie Wielka Wieś – ul. Folwarczna. 
Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich poprzez Lokalną Grupę Działania „Źródło” w kwocie 123.951 zł. 
Koszt zadania: 194.800 zł.

Wsparcie działalności schroniska dla bezdomnych zwierząt w Buku: opieka 
weterynaryjna, dokarmianie kotów, zakup elementów wyposażenia schroniska. 
Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: program „Wielkopolska 
przyjazna zwierzętom” w kwocie 30.000 zł. Koszt zadania: 60.000 zł.

Doposażenie placów zabaw w Niepruszewie i Dobieżynie przy WDK: montaż 
tyrolek. Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: Program 
Rozwoju Obszarów Wiejskich poprzez Lokalną Grupę Działania „Źródło” w kwocie 
81.593 zł. Koszt zadania: 128.231 zł.

Nowa tablica wynikowa w hali OSiR. Tablica w systemie LED z możliwością pod-
łączenia do innych urządzeń: do kamery komputera i rozbudowa systemu oprogra-
mowania. Koszt zadania: 150.000 zł.
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Zakup dwóch wozów asenizacyjnych dla Zakładu Gospodarki Komunalnej 
w Buku. Koszt zadania: 1.414.500 zł.

Rozwój Izby Muzealnej Ziemi Bukowskiej – pozyskano 250 obiektów (z okresu 
od XIX do XXI wieku), które zostały poddane opinii konserwatorskiej, sporządzono 
ich elektroniczny wykaz. Dofinansowanie z Narodowego Instytutu Muzeów: program 
„Izby Pamięci” w kwocie 41.000 zł. Koszt zadania: 48.000 zł.

Program profilaktyki i wczesnego wykrywania osteoporozy. Dofinansowanie 
z Ministerstwa Zdrowia: subfundusz rozwoju profilaktyki – w kwocie 250.000 zł, 
z budżetu gminy: 62.500 zł. Z programu skorzystało 291 osób.

Działania z zakresu pomocy psychologicznej i psychiatrycznej w ramach 
Środowiskowego Centrum Zdrowia Psychicznego w Niepruszewie. 
Usługi finansowane przez gminę. Koszt zadania: 459.000 zł.

Ochrona Jeziora Niepruszewskiego. Przygotowanie eksperckiej opinii o warunkach 
gruntowo-wodnych dotyczących gruntów przyległych do Jeziora Niepruszewskiego. 
Analiza – w czyjej kompetencji jest wydanie zakazu stosowania nawozów na gruntach 
nasyconych wodą przyległych do jeziora.

Dzienny Dom Opieki 
Medycznej przy ul. Przy-
kop 4 prowadzony przez 
Stowarzyszenie Hospi-
cjum Domowe – gmina 
pokrywa koszty dzierża-
wy lokalu w wysokości 
14.000 zł miesięcznie. 
Oferta dla mieszkańców 
gminy w wieku 60+: 
konsultacje lekarskie, 
fizjoterapeuta, cykliczne 
spotkania z lekarzami 
specjalistami.

Zakup nowości wydawniczych dla Szkoły Podstawowej w Buku. Dofinanso-
wanie z Narodowego Programu Czytelnictwa na lata 2021-2025 w kwocie 9600 zł 
Koszt zadania: 12.000 zł.

Budowa siłowni zewnętrznej i mniejszych elementów architektonicznych we 
wsi Cieśle. Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: program 
„Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+” w kwocie 35.619 zł. Koszt zadania: 50.884 zł, 
z budżetu gminy: 15.265 zł.
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Budowa hali sportowej z częścią socjalno-bytową i infrastrukturą towarzy-
szącą w Dobieżynie. Zadanie rozpoczęte w 2023 roku. Dofinansowanie z Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych w kwocie 5 mln zł, z Mini-
sterstwa Sportu i Turystyki: Programu Wsparcia Inwestycji Sportowych w kwocie 
2,5 mln zł. Planowany koszt inwestycji: 10,5 mln zł.

Przebudowa ulicy Kwiatowej w Niepruszewie wraz z budową parkingu i drogi 
wewnętrznej. Dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych w kwocie: 4.987.000 zł. Koszt zadania: 5.900.000 zł.

Rozbudowa Stacji Uzdatniania Wody w Dobieżynie. W ramach zadania: budo-
wa nowego budynku SUW, zbiorników retencyjnych i odstojnika wód popłucznych 
z instalacjami wewnętrznymi i zewnętrznymi. Inwestycja finansowana ze środków 
własnych Zakładu Gospodarki Komunalnej. Koszty: 3.862.691 zł (do dnia 30.11.2024 r.).

Budowa drogi gminnej nr 324103P – Wygoda – Otusz o nawierzchni bitumicz-
nej. Dofinansowanie z samorządu województwa wielkopolskiego: Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich – w kwocie 2.799.540 zł. Koszt inwestycji: 4.876.950 zł.

Zakup średniego wozu strażackiego dla OSP Niepruszewo. Dotacja z samorządu 
województwa wielkopolskiego: Program Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-
2027 – „Zwiększanie odporności na zmiany klimatu i klęski żywiołowe” w kwocie: 
1.133.333 zł. Z budżetu gminy dotacja: 200.000 zł.

Realizacja programu „Poprawa dostępu do dobrej jakości edukacji przedszkolnej 
w Mieście i Gminie Buk” w Przedszkolu im. Krasnala Hałabały w Buku – zakup po-
mocy dydaktycznych do prowadzenia zajęć. Dofinansowanie z UE: Program Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027 w kwocie 826.719 zł. Koszt zadania: 1.033.399 zł.

Remont i przebudowa zabytkowej części poddasza budynku urzędu MiG 
Buk. Dofinansowanie z Polskiego Ładu w kwocie: 498.800 zł.

Rozbudowa istniejącej oczysz-
czalni ścieków w Wielkiej Wsi 
wraz z infrastrukturą towarzyszą-
cą oraz dojazdem do oczyszczalni 
ścieków. Zadania podzielone na dwa 
etapy; pierwszy z wykorzystaniem 
pożyczki umarzalnej w wysokości 
30% z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w wysokości 13.111.048 zł, 
drugi z wykorzystaniem dofinanso-
wania z Rządowego Funduszu Polski 
Ład: Program Inwestycji Strategicz-
nych w kwocie 7.978.377 zł. Koszty: 
3.392.949 zł (do dnia 30.11.2024 r.).
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Dzienny Ośrodek Opieki Geriatrycznej „Bukowa Przystań” przy ul. Przykop 4, 
prowadzony przez Stowarzyszenie Hospicjum Domowe – gmina zapewnia lokal. 
Oferta skierowana: do 15 osób w wieku 60+, turnus 6-miesięczny przez 3 dni w ty-
godniu – rehabilitacja oraz zajęcia aktywizujące i integrujące seniorów. Odpłatność 
uczestnika – 500 zł.

Realizacja programu „Opieka wytchnieniowa” dla opiekunów osób niepełno-
sprawnych. Dofinansowanie z Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej 
w kwocie 117.096 zł.

Nowe zajęcia w klubie seniora przy Domu Dziennego Pobytu „Pogodna Jesień” 
w Buku, takie jak trening umysłu, joga, zajęcia plastyczne i taneczne. Dofinansowanie 
z UE: projekt „Budzimy zgaszone umysły, serca, nadzieje” realizowany przez Fundację 
„Akme” w wysokości 57.112 zł (za 2024 rok) – koszt czynszu i zajęć.

Realizacja programu 
„Asystent osobisty osoby 
z niepełnosprawnością”. 
Dofinansowanie z Minister-
stwa Rodziny i Polityki Spo-
łecznej w kwocie 199.823 zł.

Realizacja programu „Poprawa dostępności do edukacji szkolnej w Mieście 
i Gminie Buk” – dodatkowe zajęcia dla uczniów (logopedyczne, korekcyjno-kom-
pensacyjne, wyrównawcze z matematyki i języków obcych), poprawa dostępności 
architektonicznej szkół i zakup wyposażenia. Dofinansowanie z UE: Program Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 2021–2027 w kwocie 5,6 mln zł. Koszt zadania:  5.633.431 zł.

Realizacja projektu „Eko-ada-
ptacja i eko-edukacja w Mieście 
i Gminie Buk poprzez budowę 
infrastruktury przyrodniczo-dy-
daktycznej i nowe formy zajęć 
edukacyjnych kształtujących 
świadomość ekologiczną” – spo-
tkania w szkołach z sokolnikami, 
zakup i montaż ławek miejskich 
z donicami z nasadzeniami, tablic 
edukacyjnych. Dofinansowanie 
z UE: Program Fundusze Europej-
skie dla Wielkopolski 2021-2027 
w kwocie 352.800 zł. Koszt zada-
nia: 504.000 zł.

Nowe boisko sportowo-rekreacyjne w Kalwach na terenie działki nieodpłatnie 
przekazanej gminie przez prywatnego właściciela.

Ośrodek Środowiskowej Opieki Psychologicznej i Psychiatrycznej dla Dzieci 
i Młodzieży w WDK Niepruszewo prowadzony przez Fundację „Akme”. Gmina 
udostępnia lokal po preferencyjnej cenie.
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Realizacja programu „Dwujęzyczne dzieci” dla dzieci ze żłobka, z przedszkola, 
uczniów klas pierwszych – w sumie około 500 dzieci. Program finansowany z budżetu 
gminy, koszt: 28.735 zł za rok szkolny 2024/2025. W 2025 r. pozyskane dofinasowanie 
z fundacji LOTTO im. Haliny Konopackiej w kwocie 10.000 zł.

Realizacja projektu „Umiem Pływać” – nieodpłatne lekcje pływania dla uczniów 
klas III szkół podstawowych z terenu MiG Buk, na pływalni w Tarnowie Podgórnym. 
Dofinansowanie z Ministerstwa Sportu i Turystyki: Program powszechnej nauki 
pływania w kwocie 20.000 zł. Koszt zadania: 29.680 zł.

Programy profilaktyczne w placówkach oświatowych. Pozyskane dofinansowanie 
z samorządu województwa wielkopolskiego: Profilaktyka uzależnień i rozwiązywa-
nia problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii dla województwa 
wielkopolskiego na lata 2021-2026 w kwocie 49.300 zł.

Cyfryzacja i modernizacja Kina Wielkopolanin. Dofinansowanie z Polskiego 
Instytutu Sztuki Filmowej: „Rozwój Kin” w kwocie 220.500 zł.

Budowa obwodnicy Niepruszewa i Północnej Obwodnicy Buku. Na etapie 
prac projektowych i konsultacji. Zadania realizowane przy współudziale samorządu 
województwa wielkopolskiego i powiatu poznańskiego.

Rewitalizacja bukowskiego rynku. Na etapie przygotowania planu funkcjonalno-
-użytkowego i wniosku aplikacyjnego na dofinansowanie z UE: program „Fundusze 
europejskie na wielkopolskie inicjatywy lokalne” –   z wykorzystaniem opracowanego 
programu rewitalizacji centrum miasta.

Wyróżnienie 
dla Leszka Nowaka

W konkursie „Wielkopolski Mistrz, 
Czeladnik oraz Lider Kształcenia 
Dualnego w Rzemiośle” został 
wyróżniony Leszek Nowak z gminy Buk. 
Organizatorem konkursu był Zarząd 
Województwa Wielkopolskiego.

5 grudnia br. w Wielkopolskiej Izbie 
Rzemieślniczej w Poznaniu, w Klubie 
TAMA przy ul. Niezłomnych 2, odbyła 

się Gala Wręczenia Nagród i Wyróżnień, bę-
dąca zwieńczeniem konkursów wspierają-

cych wielkopolskich pracodawców i lokalne 
rzemiosło. Celem konkursu jest wyróżnienie 
firm rzemieślniczych, które promują pozy-
tywne wzorce w prowadzeniu działalności 
gospodarczej, szkoleniu pracowników oraz 
wywieraniu pozytywnego wpływu na lokal-
ne środowisko w ramach dualnego modelu 
kształcenia zawodowego.

Nasz mistrz stolarstwa działający na ryn-
ku już prawie 30 lat otrzymał wyróżnienie 
w kategorii Małe i Średnie Przedsiębiorstwa. 
Serdecznie gratulujemy! Firma Stolarstwo 
Nowak to także partner Bukowskiej Karty 
Mieszkańca.
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Budowa hali sportowej w Dobieżynie: 
na etapie montażu dachu

W trakcie realizacji jest budowa hali 
sportowej z częścią socjalno-byto-
wą i infrastrukturą towarzyszącą 

w Dobieżynie. W obiekcie, poza halą spor-
tową, znajdować się będzie między innymi 
magazyn sprzętu, pokój nauczycielski dla 
trenerów, toalety i łazienki, cztery szatnie, 
pomieszczenia techniczne i pomocnicze. 
Cały obiekt będzie monitorowany. Inwesty-
cja zajmie łączną powierzchnię zabudowy 
1884,46 m².

Obecnie rozpoczęto najważniejszy za-
kres prac – montaż konstrukcji nośnej da-
chu przy użyciu dźwigarów drewnianych 
o rozpiętości 30 metrów. Kolejnym etapem 
będzie montaż pokrycia dachowego – płyt 
warstwowych oraz zamknięcie budynku. 
Równolegle wykonywane są prace w pra-
wym skrzydle – w części socjalnej: łazienki, 
szatnia, wykonanie podłogi, instalacje sani-
tarne i elektryczne.

W związku ze zmianą konstrukcji słupów 

oraz pokrycia dachowego hali, zmianie uległ 
termin zakończenia inwestycji. Niezbędne 
okazało się zlecenie wykonania dodatko-
wych badań, do tego niekorzystne warunki 

pogodowe wpłynęły na to, że hala zostanie 
oddana do użytku wiosną 2025 roku. 

Inwestycja, której planowany koszt wy-
niesie 10 mln zł, jest realizowana w dużej 
mierze dzięki dofinansowaniom – łączna 
ich kwota wynosi 7,5 mln zł. Z Rządowego 
Funduszu Polski Ład – Program Inwesty-
cji Strategicznych gmina pozyskała środki 
w wysokości 5 mln zł; z Ministerstwa Sportu 
i Turystyki, w ramach Programu Wsparcia 
Inwestycji Sportowych – 2,5 mln zł. Pozostałe 
środki: z budżetu gminy. 

Kolejna modernizacja 
sprzętu w OSiR 

Dla jednych zwykła przyczepa, a dla 
nas kolejny zakup, który pozwoli 
usprawnić naszą pracę. Po analizie 

rynku zdecydowaliśmy się na zakup przy-
czepy polskiego producenta Pronar. Model 
z trójstronnym wywrotem to przyczepa, któ-
ra może znaleźć podobne zastosowanie jak 
przyczepy dwuosiowe. Jednak, ze względu 
na zawieszenie typu tandem, które rozkłada 
obciążenie nie tylko na koła przyczepy, ale 
i na zaczep ciągnika, świetnie sprawdza się 
w pracy w trudnym terenie, gdzie mamy 
do czynienie z miękkim, nieutwardzonym 

podłożem, między innymi na terenach zie-
lonych – w pracach związanych z utrzyma-
niem muraw sportowych (wywóz pokosu). 
Każdego roku staramy się modernizować 
nasze zaplecze maszyn, wycofując stare 
wyeksploatowane i wprowadzając nowo-

czesne, sprawdzone maszyny, które pozwa-
lają zwiększyć wydajność oraz jakość pracy. 
Koszt zakupu przyczepy to: 92.004,00 zł 
(brutto).

Została też zakupiona kosiarka bijakową 
klasy ciężkiej polskiej marki SaMASZ, która 
zastąpiła prawie 30-letnią wyeksploatowa-
ną, dyskową kosiarkę Mesko. Zakres i skala 
jej pracy w sezonie jest ogromna, bowiem 
utrzymujemy kilka hektarów terenów zie-
lonych w różnych częściach gminy. Dzięki 
nowym maszynom możemy to robić lepiej 
– wydajnie, precyzyjnie i dokładnie, tak by 
zachować jak największą estetykę terenów 
zielonych, z których korzystają mieszkań-
cy. Koszt zakupu kosiarki to: 27 675,00 zł 
(brutto). Tomasz Knij
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Rok Jubileuszowy

W noc Bożego Narodzenia 2024 roku 
Ojciec św. papież Franciszek otwo-
rzył Drzwi Święte w Bazylice św. 

Piotra na Watykanie, tym samym zainaugu-
rował Rok Jubileuszowy 2025. Dla kościoła 
św. Stanisława Biskupa i Męczennika w Buku 
jest to też wielkie wydarzenie, także dlatego, że 
ksiądz arcybiskup Stanisław Gądecki ogłosił nasz 
kościół i Sanktuarium Matki Bożej Bukowskiej Lite-
rackiej jednym z kościołów jubileuszowych archidiecezji 
poznańskiej. Jest to duża radość, że możemy wypraszać łaski 
jubileuszowe w naszej świątyni. Początek jubileuszu wiąże się 
z rokiem 1300, kiedy to pierwszy raz za czasów papieża Bonifacego 
VIII obchodzony był rok jubileuszowy w Kościele. Myślę, że wiele 
osób pamięta wielki milenijny jubileusz roku 2000, kiedy to św. 
papież Jan Paweł II otwierał uroczyście Drzwi Święte w bazylice 
św. Piotra w Watykanie. 

Obecnemu Rokowi Jubileuszowemu towarzyszy hasło: „Piel-
grzymi Nadziei”, co wyraża także tegoroczne logo.

Logo JUBILUEUSZU CHRZEŚCIJAŃSTWA 2025

Logo przedstawia cztery postacie symbolizujące ludzkość po-
chodzącą z czterech różnych zakątków świata. Obejmują się 

wzajemnie, aby ukazać solidarność i braterstwo, które jednoczą 
narody. Postać stojąca na samym przodzie przylega do krzyża. 
Jej postawa jest znakiem nie tylko wiary, ale również nadziei, 
której nigdy nie można porzucić, ponieważ potrzebujemy jej za-

wsze, przede wszystkim w najtrudniejszych 
momentach. Warto przyjrzeć się falom 
i sile, która je wywołuje, aby zauważyć, że 
pielgrzymka życia nie zawsze odbywa się 
po spokojnych wodach. Często zarówno 
osobiste przeżycia, jak i różne wydarze-
nia na świecie, wzywają nas jeszcze moc-

niej do trwania w nadziei. Dlatego należy 
zwrócić uwagę na dolną część krzyża, swym 

kształtem przypominającą kotwicę stabilizują-
cą łódź podczas wysokiej fali. Jak wiemy, kotwica 

była często używana jako metafora nadziei. Kotwica 
nadziei to w rzeczywistości nazwa nadawana w żargonie 

morskim dryfkotwie używanej przez łodzie do wykonywania 
manewrów awaryjnych w celu ustabilizowania statku podczas 
sztormu. Nie można pominąć faktu, że obraz ten ukazuje, iż podróż 
pielgrzyma nie jest faktem indywidualnym, ale wspólnotowym, 
naznaczonym rosnącym dynamizmem, który coraz bardziej przy-
bliża nas ku krzyżowi. Krzyż nie jest bynajmniej statyczny, lecz 
dynamiczny, pochyla się ku ludzkości, jakby zmierzał w jej stronę, 
nie zostawiając jej samej, bez pomocy, ale zapewniając o swojej 
obecności i dając poczucie bezpieczeństwa płynącego z nadziei. 
Wreszcie kolorem zielonym wyraźnie zapisano motto jubileuszu 
2025: Peregrinantes in Spem – Pielgrzymi Nadziei.

Zapraszam wszystkich do odwiedzin Sanktuarium Matki Bożej 
Bukowskiej Literackiej w Buku, aby uzyskać odpust zupełny, jaki 
otrzymuje pielgrzym nawiedzający kościół jubileuszowy. 

Opracowali ks. Paweł Froelich i ks. Jarosław Trojan

Bukowianie i jubileusze 
chrześcijaństwa

Zwyczaj obchodzenia jubileuszy chrześcijaństwa co kolejne 25 
lat ma swoje korzenie jeszcze w średniowieczu. 

Warto przypomnieć, że także bukowianie wnosili znaczny 
wkład w ich upamiętnienie. Pierwszym z nich, o którym trzeba 
wspomnieć, jest skryptor Stanisław z Buku, katedralis wawelski, 
notariusz i faktor biskupa krakowskiego Jana Rzeszowskiego. To 
właśnie on otrzymał królewski „kontrakt”, jak byśmy to dziś nazwali, 
na wykonanie wspaniałego dzieła. Graduał Jana Olbrachta, bo o nim 
mowa, to wielka trzytomowa księga śpiewów liturgicznych. Była 
ona częścią monarszej fundacji z 1499 r. związanej z rokiem jubile-
uszowym 1500. Poza krakowskim graduałem dzięki królewskiemu 
mecenatowi wykonano również podobne księgi, przeznaczone na 
uposażenie katedry gnieźnieńskiej i klasztoru na Jasnej Górze. Wa-
welski graduał do dziś jest jedną z dziesięciu najcenniejszych pozycji 
przechowywanych w Archiwum Krakowskiej Kapituły Katedralnej. 
Śmiało można powiedzieć, że jest on wybitnym pomnikiem polskiej 
kultury, a na jego kartach można zaobserwować zmiany w sztuce 
krakowskiej, która po latach trwania w gotyku, zaczynała zmieniać 
się pod wpływem renesansowych trendów. 

Drugą postacią pochodzącą z naszego miasta, zasłużoną przy 
upamiętnianiu jubileuszy chrześcijaństwa, był późniejszy opat ję-
drzejowski i internuncjusz króla Zygmunta III Wazy – ks. Stanisław 
Reszka. Pełniący urząd wielkiego penitencjarza w kurii rzymskiej 
– kardynał Stanisław Hozjusz dostrzegł potrzebę budowy bez-
piecznej przystani dla polskich pielgrzymów przybywających do 

Wiecznego Miasta. Tuż przed jubileuszem przypadającym w 1575 
roku wyjednał on u papieża Grzegorza XIII doskonałe miejsce na 
budowę polskiej świątyni i hospicjum (domu dla pielgrzymów) 
tuż przy rzymskim Kapitolu. Człowiekiem, któremu powierzył tę 
odpowiedzialną misję, trwającą przez kolejne kilkanaście lat, był 
jego sekretarz – ks. Stanisław Reszka. Konsekracji kościoła dokonał 
w 1591 r. kardynał Jerzy Radziwiłł, a bukowianin stał się pierwszym 
rektorem polskiego kościoła pw. św. Stanisława Biskupa i Męczen-
nika w Rzymie.  Hubert Wejmann

Kościół pw. św. Stanisława BiM w Rzymie
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Spotkanie opłatkowe w sołectwie Otusz
W poniedziałek, 6 stycznia br., w WDK w Otuszu odbyło się tradycyjne spotkanie opłatkowe 
mieszkańców sołectwa Otusz. Inicjatorem wydarzenia był sołtys Romuald Kubiak wraz 
z Radą Sołecką. Spotkanie było doskonałą okazją do wspólnego świętowania, składania 
życzeń oraz integracji lokalnej społeczności.

Wśród zaproszonych gości znaleźli 
się burmistrz Miasta i Gminy Buk 
Paweł Adam, proboszcz parafii pw. 

św. Wawrzyńca w Niepruszewie ksiądz ka-
nonik Roman Janecki, przewodnicząca KGW 
Mariola Kornosz, która pełni również funkcję 
radnej Rady Miasta i Gminy Buk i członkini 
Rady Sołeckiej, przewodnicząca ZERiI Stani-
sława Marciniak oraz wieloletnia przewod-
nicząca KGW Stanisława Hoffa.

Spotkanie rozpoczęło się od życzeń no-
worocznych, które złożył sołtys Romuald 
Kubiak. Burmistrz Paweł Adam podzięko-
wał za zaproszenie, podkreślając wyjątkową 
integrację mieszkańców Otusza. – To sołec-
two, które jest bardzo zintegrowane, czego 

dowodem jest wspólna organizacja wyda-
rzeń, a szczególnie corocznych Gminnych 
Dożynek i Wielkiej Otulskiej – powiedział 
burmistrz. Życzył mieszkańcom pomyślno-
ści, zdrowia oraz wytrwałości w realizacji 
marzeń i planów.

Ksiądz kanonik Roman Janecki odczytał 
fragment Ewangelii według św. Łukasza, po 
czym złożył wszystkim serdeczne życzenia 
radości i optymizmu na Nowy Rok.

Wyjątkowym punktem spotkania było 
wyróżnienie rodzin, które najpiękniej i naj-
bardziej pomysłowo udekorowały swoje do-
mostwa podczas ubiegłorocznych Gminnych 
Dożynek. Nagrody i upominki ufundowane 
przez sołtysa i Radę Sołecką wręczał bur-

mistrz Paweł Adam, sołtys Romuald Kubiak 
i przewodnicząca KGW Mariola Kornosz. 
Wyróżnienia otrzymali państwo Kocikowie, 
Witkowie, Brączkowscy, Adamczakowie, 
Nowakowie, Ślotałowie, Jankowiakowie, 
Wyknerowie i Majowie.

Nie zabrakło również części artystycznej. 
Zespół folklorystyczny „Wiaruchna” z Urba-
nowa wprowadził uczestników w świąteczny 
nastrój, wykonując piękne kolędy. Po części 
oficjalnej zgromadzeni dzielili się opłatkiem, 
składali sobie życzenia, a następnie przy 
kawie i domowych wypiekach spędzili czas 
na rozmowach i wspomnieniach.

Spotkanie opłatkowe w Otuszu ponow-
nie pokazało, jak ważna jest lokalna wspól-
nota i pielęgnowanie tradycji. To wydarzenie 
z pewnością na długo pozostanie w pamięci 
uczestników i stanowi piękny początek No-
wego Roku.

Liliana Przybylska

Spotkanie noworoczne w sołectwie 
Wysoczka – Żegowo – Wygoda

W poniedziałek, 6 stycznia br., w Sali Wiejskiej w Żegowie odbyło się tradycyjne noworocz-
ne spotkanie, które zgromadziło mieszkańców sołectwa Wysoczka – Żegowo – Wygoda. 
W wydarzeniu uczestniczyli także burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł Adam oraz proboszcz 
Parafii pw. św. Wawrzyńca w Niepruszewie ksiądz kanonik Roman Janecki.

Sołtys Tadeusz Łysiak, który również 
pełni funkcję prezesa Poznańskiego 
Okręgowego Związku Rolników, Kółek 

i Organizacji Rolniczych, rozpoczął spotkanie 
od serdecznego powitania zgromadzonych 
gości. Następnie dzieci z klasy „0” Szkoły 
Podstawowej im. o. Ignacego Cieślaka w Do-

bieżynie, pod kierunkiem nauczycielki Ka-
roliny Szajstek, zaprezentowały świąteczne 
przedstawienie. Mali artyści przebrani za 
aniołki śpiewali kolędy i recytowali wiersze, 
wzbudzając zachwyt publiczności. Wyjątko-
wy nastrój podkreślała pięknie przystrojona 
sala.

Po występie nadszedł czas na noworocz-
ne życzenia. Burmistrz Paweł Adam życzył 
zgody, życzliwości oraz zdrowia. Podkreślił, 
że okres świąteczny to czas, by odnaleźć 
wyjątkowość w sobie i innych oraz dzielić 
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się nią z bliskimi. Życzył spełnienia marzeń, 
pomyślności w Nowym Roku oraz wielu uda-
nych wydarzeń sołeckich.

Tadeusz Łysiak dołączył do życzeń, 
podkreślając rolę uśmiechu w codzien-
nym życiu. Życzył mieszkańcom nowych 

pomysłów, zdrowia i samych życzliwych 
ludzi wokół. Ksiądz kanonik Roman Janec-
ki przeczytał fragment Ewangelii, składając 
życzenia pogody ducha i radości na nad-
chodzące dni.

Nie zabrakło tradycyjnego dzielenia się 
opłatkiem i składania sobie wzajemnych ży-
czeń. Spotkanie upłynęło w miłej atmosferze 
przy wspólnym śpiewaniu kolęd, rozmowach 
oraz delektowaniu się ciastami i kawą.

Noworoczne spotkanie w Żegowie to 
piękny przykład pielęgnowania tradycji 
i wspólnoty, które budują więzi i wprowa-
dzają optymizm na progu Nowego Roku.

Liliana Przybylska

Spotkanie opłatkowe w Otuszu

W sobotni wieczór, 14 grudnia, prze-
wodnicząca koła Polskiego Związku, 
Emerytów i Inwalidów w Otuszu – 

Stanisława Michalak zaprosiła na spotkanie 
opłatkowe, w którym oprócz otuskiego Koła 

wzięli też udział goście: sołtys Otusza – Ro-
muald Kubiak  z małżonką Bernadetą, prze-
wodnicząca bukowskiego Zarządu PKERiI 
– Urszula Szymańska, Zarząd Koła Gospodyń 
Wiejskich w Otuszu z przewodnicząca i radną 

Miasta i Gminy Buk Mariolą Kornosz oraz 
sponsorzy: Karina i Leszek Przygoccy, Anna 
i Przemysław Ignasiak. 

Spotkanie rozpoczął proboszcz Parafii 
pw. św. Wawrzyńca w Niepruszewie ksiądz 
Roman Janecki. Przeczytał on fragment Pi-
sma Świętego, złożył wszystkim życzenia 
świąteczne oraz zaśpiewał kolędę.

Para małżeńska: Dorota i Eugeniusz 
Maćkowiakowie obchodzili 62. rocznicę 
ślubu. Złożono życzenia i zaśpiewano im 
uroczyście 100 lat.

Przepiękne kolędy i pastorałki zaśpiewał 
Rafał Stachowiak z Januszewic, który jest 
wokalistą bukowskiego Zespołu Kameral-
nego „Amici Canti”.

Jak święta to i upominki od Mikołaja. 
Senior Wojtek Michalski wręczył każdemu 
pamiątkowe odbitki grupowego zdjęcie 
z Dnia Seniora.

Ten przepiękny, sentymentalny wieczór 
przy kolędach, życzeniach i łamaniu się 
opłatkiem na długo pozostanie w pamięci.

Mariola Kornosz
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Spotkanie opłatkowe Koła PZERiI w Buku
19 grudnia 2024 r. w Buku w sali OSP odbyło się spotkanie opłatkowe zorganizowane 
przez Koło Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów. W wydarzeniu wzięli 
udział członkowie koła oraz zaproszeni goście.

Spotkanie rozpoczęła przewodnicząca 
pani Urszula Szymańska, która powitała 
wszystkich przybyłych i w imieniu za-

rządu złożyła obecnym serdeczne życzenia 
świąteczne. Następnie głos zabrał burmistrz 
Miasta i Gminy Buk Paweł Adam, który 
podkreślił znaczenie wspólnoty i tradycji 
w budowaniu lokalnej społeczności, życząc 
zebranym zdrowia, pomyślności i radosnych 
świąt Bożego Narodzenia.

Nie zabrakło również duchowego ak-
centu – życzenia złożył proboszcz ks. Paweł 
Froelich, przypominając o istocie świątecz-
nego czasu, czyli miłości, pokoju i otwartości 
na drugiego człowieka. Część artystyczną 
uświetniły dzieci z Przedszkola im. Krasnala 
Hałabały z grupy Wiewiórki, które zaprezen-
towały wesołe przedstawienie świąteczne. 
Ich występ wprowadził wszystkich w ma-

giczny nastrój i został nagrodzony gromkimi 
brawami.

Po części oficjalnej przyszedł czas na 
wspólny poczęstunek, który był okazją do 

rozmów, wymiany życzeń i wspomnień. Na 
stołach pojawiły się smaczne potrawy, owo-
ce i słodkie smakołyki, a atmosfera ciepła 
i serdeczności udzieliła się każdemu.

Spotkanie zakończyło się w radosnym 
nastroju, pozostawiając uczestników z po-
czuciem wspólnoty i wdzięczności za mile 
pędzony czas. Dziękujemy organizatorom 
za przygotowanie tego  wyjątkowego wy-
darzenia oraz wszystkim gościom za ich 
obecność i życzliwość.

Liliana Przybylska

Święty Mikołaj w Parku Sokoła
W ostatnią przedwigilijną środę, 18 grudnia, korzystając z zaproszenia Miejsko-
Gminnego Ośrodka Kultury, Park Sokoła odwiedził Święty Mikołaj z całym zastępem 
pomocników – elfów i nie tylko. 

Oczywiście nie zabrakło wspólnych 
fotografii i bożonarodzeniowych ży-
czeń, ale przede wszystkim liczyła się 

dobra zabawa w świątecznie udekorowanym 
parku. Atrakcji zaplanowano mnóstwo, a z 

większości korzystać mogli zarówno mali, 
jak i duzi mieszkańcy, w myśl zasady, że ma-
gia świąt nie zna wieku. 

Na odwiedzających park czekały gry 
nawiązujące do klimatu świąt Bożego 

Narodzenia, zabawy, animacje i karuzela, 
która cieszyła się ogromną popularnością. 
Przedświąteczne dobre humory można 
było uwiecznić w fotobudce, a na chwilę 
odpoczynku pozwolić sobie, oglądając teatr 
ognia. Choć iskry sypały się tu i ówdzie nad 
bezpieczeństwem uczestników i aktorów 
czuwali bukowscy strażacy. Spotkanie ze 
Świętym Mikołajem i jego świtą pomogła 
MGOK-owi zorganizować agencja animacji 
„Happy Panda – eventy dla dzieci”. To było 
wspaniałe popołudnie, pełne uśmiechów 
rozbieganych dzieciaków i dobrosąsiedzkich 
rozmów mieszkańców.  IDW
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Wspólne kolędowanie, opłatek 
i Betlejemskie Światło Pokoju

W szczególnym czasie oczekiwania na Boże Narodzenie, podczas niezapomnianego 
wieczoru wypełnionego piękną muzyką, przenieśliśmy się w magiczną, świąteczną 
atmosferę. W niedzielę, 22 grudnia br., odbyło się wspólne Kolędowanie, które już 
na stałe wpisało się w miejsko-gminny kalendarz. Była okazja do złożenia życzeń, 
podzielenia się opłatkiem i przekazania Betlejemskiego Światła Pokoju.

Na to niezwykłe świąteczne spotkanie 
do Sanktuarium Matki Bożej Bukow-
skiej Literackiej zaprosili burmistrz 

Miasta i Gminy Buk Paweł Adam, ksiądz pro-
boszcz Paweł Froelich oraz przewodniczący 
Rady MiG Buk Andrzej Jankowski. 

Poznański Chór Chłopięcy  
– od klasyki po popularne utwory 
świąteczne

Zgodnie z tradycją nie mogło zabrak-
nąć świątecznej muzycznej oprawy, a w tym 
roku wspólnie z mieszkańcami kolędował 
Poznański Chór Chłopięcy – zespół, który 
wyrósł z bogatej wielkopolskiej tradycji 
chóralistyki chłopięcej, zdobywając liczne 
nagrody i z powodzeniem koncertując na 
arenie ogólnopolskiej i międzynarodowej. 
Nic dziwnego, że na drodze artystycznych 
podróży Poznańskiego Chóru Chłopięce-
go znalazł się także Buk – miasto znane ze 
swego umiłowania do muzyki – szczególnie 
kameralnej i chóralistyki.

Kilkadziesiąt chłopięcych i męskich 
głosów pod batutą dyrygenta i kompozy-
tora Jacka Sykulskiego dało ponadgodzinny 
koncert – wyśpiewując najpiękniejsze ko-
lędy i pieśni bożonarodzeniowe z różnych 
epok historycznych oraz zakątków świata. 
Poznański Chór Chłopięcy wystąpił w Buku 
w ramach programu „Kultura w drodze” 
współfinansowanego przez Samorządu 
Województwa Wielkopolskiego. Organiza-
torem koncertu był Miejsko-Gminny Ośro-
dek Kultury.

Koncert podzielony został na kilka czę-
ści, w których chórzyści zaprezentowali bar-
dzo zróżnicowany repertuar – od klasyki po 
popularne utwory świąteczne. Każdą z części 
poprzedzało wprowadzenie jednego z chó-
rzystów, dzięki czemu publiczności łatwiej 
było się odnaleźć w poszczególnych chóral-
nych punktach programu. 

Poznański Chór Chłopięcy zaczął od 
klasyki, wykonując dzieła muzyczne. takie 
jak średniowieczny hymn do św. Mikołaja, 
czy z okresów późniejszych – renesansu 
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oraz baroku. Wysłuchaliśmy także cieka-
wej aranżacji „Ave Maria” (w opracowaniu 
Jacka Sykulskiego z okazji 100. rocznicy 
urodzin Stefana Stuligrosza). Następnie 
przyszedł czas na niemieckich kompozy-
torów również z różnych epok. Trzecia część 
była zdecydowanie najbardziej popularna 
i rozrywkowa. Pojawiły się w niej utwo-
ry z amerykańskiego kręgu kulturowego. 
Wybrzmiało „Somewhere in my Memory” 
ze ścieżki dźwiękowej do filmu „Kevin sam 
w domu”, „Mary, did you know” znane choćby 
z wykonania amerykańskiej grupy a capella 
Pentatonix, a także słynne „Jingle Bells”. Tę 
część zakończyła pastorałka z Czech opra-
cowana  przez Jerzego Kurczewskiego, dyry-
genta i pedagoga, założyciela Poznańskiego 
Chóru Chłopięcego, którego początki sięgają 
czasów powojennych.

W finale wybrzmiały polskie kolędy – jak 
podkreślił Jacek Sykulski – najpiękniejsze na 
świecie. Z klasyki sięgnięto po XVI-wiecz-
ną „Pieść o narodzeniu Pańskim” Wacława 
z Szamotuł. Przy „W żłobie leży” dyrygent 
zaprosił publiczność do wspólnego kolędo-
wania. Jeśli wierzyć jego słowom – bukowia-
nie spisali się znakomicie. Zaśpiewano także 
„Jezus Malusieńki”, „Bracia patrzcie jedno” 
oraz dwie pastorałki: „Pasły się owce pod 
borem” oraz „Pasły się owieczki”. Chórzyści 
musieli wykazać się nie tylko wspaniałymi 

głosami, ale i… umiejętnie naśladować od-
głosy zwierząt. Oklaskom nie było końca, 
a owacje przeszły w bisowanie. Chórzyści 
nie dali się długo prosić i specjalnie dla 
bukowskiej publiczności zaśpiewali „Lulajże 
Jezuniu”, również zapraszając do wspólnego 
kolędowania. 

Głosy chóralne i świąteczny repertuar 
wprowadziły wszystkich w niezwykły na-
strój, pełen radości, wzruszenia i wspólnego 
przeżywania najpiękniejszego czasu w roku. 
Po koncercie gospodarze spotkania złożyli 
mieszkańcom świąteczne życzenia i dzielili 
się opłatkiem.

Wszystkiego dobrego
Składając bożonarodzeniowe życzenia, 

sekretarz MiG Buk Aleksandra Wawrzyniak 
powiedziała: – Na te wspaniałe świąteczne 
chwile życzę Państwu wielu wspaniałych 
chwil przepełnionych miłością i rodzinnym 
ciepłem. Aby święta były spędzone w at-
mosferze wzajemnego zrozumienia, sza-
cunku i życzliwości, przy wigilijnym stole 
nie zabrakło najbliższych oraz przyjaciół, 
a Nowy Rok przyniósł dużo zdrowia, satys-
fakcji i wszystkiego dobrego. 

Życzenia mieszkańcom złożył także prze-
wodniczący Rady Miasta i Gminy Andrzej 
Jankowski, też w imieniu burmistrza, który 
z powodu choroby nie mógł uczestniczyć 

w wydarzeniu. – Życzę wszystkim zdrowych, 
radosnych świąt Bożego Narodzenia. Żeby 
bliscy byli blisko i nade wszystko miłości. 
I życzę, cytując mojego przyjaciela „By gary 
nam nie przesłoniły wiary”. Wszystkiego 
dobrego! 

Ksiądz proboszcz Paweł Froelich nawią-
zał do słów przedmówcy, aby nic nie prze-
słoniło istoty wiary. Życzył, aby nadchodzący 
nowy rok 2025 wypełniony był życzliwością, 
pokojem, dobrocią, szlachetnością, służbą 
i wzajemną pomocą. Życzył zdrowia i siły. 

Opłatkiem z mieszkańcami podzieliło się 
trzech gospodarzy oraz kierownik Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Buku Agnieszka Słaby 
– dzięki temu zapanował prawdziwie świą-
teczny gwar. Zrobiło się bardzo świątecznie, 
uroczyście i… jak w domu przy rodzinnym 
stole, a spotkanie już tradycyjnie poprowa-
dziła Izabela Dachtera-Walędziak.

Po życzeniach przyszła kolej na jakże 
oczekiwany moment – przyjęcie Betlejem-
skiego Światła Pokoju, które do bukowskiego 
Sanktuarium, zgodnie z międzynarodową 
tradycją, wprowadzili harcerze i instruk-
torzy ze szczepu ZHP Buk. Izabela Pazgrat 
ze Szczepu ZHP Buk odczytała przesłanie 
tegorocznego Betlejemskiego Światła Po-
koju, którego hasło brzmi: „Kochaj czynem”. 
I uzasadnienie, z którego na długo pozosta-
nie z nami choć tych kilka zdań: „Niech hasło: 
Kochaj czynem będzie naszym przewodnim, 
zarówno w codziennych sytuacjach, jak i wy-
jątkowych momentach, kiedy potrzebujemy 
się nawzajem. Niech nasze czyny staną się 
światłem nadziei i miłości dla tych, którzy 
ich potrzebują, budując lepszy świat pełen 
akceptacji, zrozumienia i wsparcia”.

Gospodarze dzisiejszego wydarzenia 
wraz z dyrektorkami jednostek otrzymali od 
harcerzy lampiony, następnie tym wyjątko-
wym światłem podzielili się z mieszkańcami, 
którzy przyszli do Sanktuarium z własnymi 
lampionami i świeczkami. Kolejnym życze-
niom, życzliwym słowom nie było końca…

Edyta Wasielewska
Izabela Dachtera-Walędziak
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Wielkie Kolędowanie już za nami…  
Cóż to było za wspaniałe wydarzenie!

W niedzielę, 12 stycznia, Sanktuarium Matki Bożej Bukowskiej rozbrzmiało dźwiękami 
najpiękniejszych polskich kolęd i pastorałek. Wspaniałą atmosferę tego wyjątkowego 
popołudnia stworzyła Bukowska Młodzież wraz z Przyjaciółmi, którzy z pasją 
i zaangażowaniem zaprezentowali swoje umiejętności wokalne i muzyczne.

Jako organizatorzy czuliśmy ogromną 
radość, widząc zaangażowanie naszych 
koleżanek i kolegów, którzy przez ostat-

nie tygodnie intensywnie przygotowywali 
się do tego wydarzenia. Próby odbywały się 
w atmosferze wspólnoty i entuzjazmu, a każ-
dy z uczestników wniósł do tego projektu 
coś wyjątkowego – swoje talenty, pomysły 
i serce. Relacje, które powstawały podczas 
przygotowań do Wielkiego Kolędowania, 
były dla nas bardzo budujące.

W trakcie koncertu wykonaliśmy za-
równo tradycyjne kolędy, takie jak „Lulajże 
Jezuniu” czy „Cicha noc”, jak i mniej znane 
pastorałki, które wprowadziły słuchaczy 
w niezwykle ciepły i radosny nastrój. Nasz 
młodzieżowy zespół, wspierany przez Przy-
jaciół, zaprezentował się nie tylko wokalnie, 
ale również instrumentalnie – akompania-
ment gitar, klarnetów, skrzypiec, instru-
mentów perkusyjnych, basu i pianina dodał 
utworom niepowtarzalnego charakteru.

Jednym z najpiękniejszych momentów 
wieczoru było wspólne śpiewanie z publicz-
nością. Widok całej świątyni wypełnionej 
ludźmi śpiewającymi „Gore gwiazda” był 
poruszający i przypomniał nam, jak ważna 
jest siła wspólnego muzykowania.

Wielkie Kolędowanie z roku na rok przy-
ciąga coraz większą liczbę publiczności, co 

jest dla nas ogromnym sukcesem.
Chcielibyśmy serdecznie podziękować 

wszystkim, którzy przyczynili się do sukcesu 
tego wydarzenia. Dziękujemy młodzieży za 
ich zaangażowanie, rodzicom za wsparcie, 
a także wszystkim przyjaciołom i gościom, 
którzy zechcieli dołączyć do nas tego wie-
czoru. Szczególne podziękowania kierujemy 
także do ks. proboszcza za możliwość zorga-
nizowania koncertu w murach Sanktuarium. 

pani dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Kultury Agnieszce Skałeckiej i panu bur-
mistrzowi Pawłowi Adamowi za wsparcie 
oraz możliwość zorganizowania przez nas 
tak wspaniałego koncertu kolęd.

Nie sposób nie wspomnieć o wsparciu 
medialnym Powiatu Poznańskiego, które 
umożliwiło telewizyjne zarejestrowanie 
kolędowania. Serdeczne podziękowania 
składamy naszym sponsorom i darczyńcom, 
wsparcie otrzymaliśmy m.in. od lokalnych 
firm i instytucji, które zawsze z chęcią an-
gażują się w inicjatywy na rzecz naszej 
wspólnoty.

Cytując słowa naszego pianisty: „Wielkie 
Kolędowanie 2025 to KWS – kolejny wielki 
sukces!

Organizatorzy:  
Natalia Nowak i Piotr Wojtyniak.
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Pamiętając 
o Powstańcach 
Wielkopolskich
W 777-letniej historii lokacyjnego Buku 
znajdujemy karty zapisane złotymi 
zgłoskami. Jedną z nich jest ta mówiąca 
o chwalebnym i bohaterskim udziale 
mieszkańców naszej gminy w zwycięskim 
Powstaniu Wielkopolskim 1918/1919. 
Podczas obchodów 106. rocznicy wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego wspólnie 
oddaliśmy hołd naszym bohaterom, którzy 
przelali krew i oddali życie w imię miłości 
do Ojczyzny. 

Na uroczystościach Narodowego Dnia 
Zwycięskiego Powstania Wielkopol-
skiego, sekretarz Miasta i Gminy Buk 

Aleksandra Wawrzyniak zastąpiła burmi-
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Powstańcom ku pamięci

Obchody 106. rocznicy wybuchu Po-
wstania Wielkopolskiego odbyły 
się też w Dobieżynie i Szewcach. 

W Dobieżynie nastąpił przemarsz ulicą 
Powstańców Wielkopolskich pod pomnik 
upamiętniający mieszkańców wsi biorących 

udział w Powstaniu – przy Figurze Chrystusa 
Zmartwychwstałego. Mieszkańcy Szewc zło-
żyli kwiaty i znicze pod tablicą poświęconą 
Powstańcom; odbył się też finał konkursu 
oraz wystawa prac plastycznych uczniów 
ze SP im. dr. Lecha Siudy.

strza MiG Buk Pawła Adama, który nie był 
obecny z powodu choroby.

W kościele św. Krzyża w Buku poczty 
sztandarowe i mieszkańcy zebrali się na uro-
czystej mszy w intencji uczestników zwycię-
skiego zrywu, którą poprowadził kanonik ks. 
Roman Janecki, a homilię wygłosił proboszcz 
ks. Paweł Froelich. Po nabożeństwie władze 
samorządowe, radni, sołtysi, harcerze, stra-
żacy, organizacje społeczne i pozarządowe, 
placówki oświatowe oraz mieszkańcy złożyli 

biało-czerwone wieńce i znicze na grobie 
Powstańców Wielkopolskich na przyko-
ścielnym cmentarzu. Trębacze z Bukowskiej 
Orkiestry Dętej zagrali hejnał Wojska Pol-
skiego oraz pieśń patriotyczną „Śpij, kolego”, 
a honorową wartę wystawili harcerze ze 
Szczepu ZHP Buk. 

Ponadto złożono okolicznościowe wią-
zanki kwiatów na grobach Bohaterów Po-
wstania Wielkopolskiego: kapitana Witolda 
Wegnera, Wandy i Stanisława Niegolewskich 

– na Cmentarzu św. Krzyża w Buku; podpuł-
kownika Kazimierza Zenktelera, księdza 
Stanisława Nizińskiego – na Cmentarzu św. 
Rocha w Buku. Dla upamiętnienia Narodowe-
go Dnia Zwycięskiego Powstania Wielkopol-
skiego w gminie, tak jak w całej Wielkopolsce, 
o godzinie 16.40 zostały uruchomione syreny 
alarmowe. Mieszkańcy, aby zademonstrować 
swój patriotyzm, udekorowali domy biało-
-czerwonymi i powstańczymi flagami.

Edyta Wasielewska
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O pradawnej łodzi 
w filii bibliotecznej 
w Niepruszewie

W dniu 5 grudnia ur. w niepruszew-
skiej filii Biblioteki Publicznej 
w Buku, odbyło się wyjątkowe 

spotkanie z dr. Andrzejem Prinke. Arche-
olog który pracował przy badaniach jednego 
z najcenniejszych znalezisk archeologicznych 
w regionie – łodzi-dłubanki, wrócił na spo-
tkanie z jej odkrywcami po 32 latach!

Wydarzenie przyciągnęło mieszkańców 
zainteresowanych historią lokalną. Szcze-
gólną atrakcją była możliwość spotkania 
z osobami, które były obecne podczas wydo-
bycia łodzi, co nadało spotkaniu niezwykle 
osobisty charakter. Dr Prinke w fascynujący 
sposób opowiedział o odkryciu. Podkreślił 
jego znaczenie, jako dowodu na obecność 
osadnictwa nad Jeziorem Niepruszewskim 
już w epoce brązu (1700 lat p.n.e.). Przybli-
żył słuchaczom wyzwania związane z kon-
serwacją drewnianego znaleziska. Dzięki 
prezentacji multimedialnej uczestnicy mogli 
zobaczyć zdjęcia z miejsca odkrycia oraz 
etapów badania i konserwacji zabytku. Dr 
Prinke z pasją odpowiadał, dzieląc się swo-
ją wiedzą i ciekawostkami z wieloletnich 
dociekań naukowych. Wspomnienia osób, 
które miały okazję być świadkami wydobycia 
dłubanki, wzbogaciły narrację zimowego 
wieczoru, przypominając atmosferę tamtych 
dni z 1992 roku. To wyjątkowe wydarzenie 
nie tylko pogłębiło wiedzę o historii Jeziora 
Niepruszewskiego, ale również zainspiro-
wało do refleksji nad dziedzictwem, które 
mamy obowiązek chronić i pielęgnować. 
Wartością dodaną była integracja lokalnej 
społeczności wokół tak ważnego tematu, 
który łączy przeszłość z teraźniejszością. 
W trakcie spotkanie pojawił się postulat, 

by informacja o odkryciu i jego okoliczno-
ściach oraz osobach w nie zaangażowanych, 
pojawiła się w prasie lokalnej, stąd publi-
kujemy obok wspomnienia pana Tadeusza 
Kasperskiego.

„Podczas prac związanych z eksploatacją 
wapna wykopano przedmiot w kształcie wal-
ca o długości około 3 metrów. Koparkę, która 
wydobyła ten obiekt, obsługiwał Eugeniusz 
Okulski, pracownik kopalni w Niepruszewie. 
Wydobyta łódź została przetransportowana 
na pobliską łąkę. Wówczas kierownikiem ko-
palni był Michał Jeziorkowski. Jeden z pracow-
ników, wiedząc o moim amatorskim zaintere-
sowaniu historią i archeologią, poinformował 
mnie o znalezisku. Natychmiast udałem się 
na miejsce wykopaliska, gdzie rozpoznałem 
łódź dłubankę. Podejrzewałem, że może mieć 
około tysiąca lat. Pod koniec dnia pracy wraz 
z kolegą, Czesławem Korzeniewskim, załado-
waliśmy łódź do łyżki ładowarki, którą obsłu-
giwał. Łódź przewieziono na podwórze PGR-u 
i umieszczono na betonowych rusztach na 
zewnątrz, gdzie była wystawiona na działanie 
warunków atmosferycznych. Wieść o odkryciu 
szybko rozeszła się po okolicy. Nauczyciele 
z pobliskiej szkoły przyprowadzali uczniów, by 
zobaczyć łódź, podejrzewając, że jest to ważne 
znalezisko. Ich zainteresowanie dodatkowo 
podkreślało niezwykłość tego odkrycia. Jesz-
cze tego samego dnia powiadomiłem Muzeum 
Archeologiczne w Poznaniu o odkryciu. Przez 
kolejne trzy dni, gdy łódź leżała na podwórzu, 

ponawiałem kontakt z muzeum. Ustalono, że 
Zakład Mechanizacji pomoże w jej transporcie 
do Poznania. Za pomocą narzędzi rolniczych 
łódź została załadowana na ciężarówkę, którą 
kierował Andrzej Wolny, pracownik Zakładu 
Mechanizacji. Transport, przeprowadzony na 
naszą rękę, nie był profesjonalny, co doprowa-
dziło do drobnych uszkodzeń łodzi. Wkrótce 
po tym wydarzeniu pracownicy Muzeum Ar-
cheologicznego przeprowadzili szczegółowe 
badania, które ostatecznie potwierdziły, że 
łódź pochodzi z około 1700 r. p.n.e. To znalezi-
sko stało się niezwykle cennym świadectwem 
życia ludzi w epoce brązu. O odkryciu pojawiła 
się jedynie krótka wzmianka w Głosie Wiel-
kopolskim, bez podania nazwisk odkrywców 
i szczegółów znaleziska”. Red.

Gminny Konkurs Plastyczny  
„Zakładka do książki” rozstrzygnięty

W dniach od 21 października do 30 
listopada 2024 r. odbywał się Gmin-
ny Konkurs Plastyczny „Zakładka 

do książki” jako realizacja jednego z zadań 
Narodowego Programu Rozwoju Czytelnic-
twa 2.0.

Organizatorami konkursu były Szkoła 
Podstawowa im. Bohaterów Bukowskich 
w Buku – biblioteka szkolna oraz Biblioteka 
Publiczna w Buku. Konkurs adresowany był 
do uczniów klas I – IV szkół podstawowych 
z gminy Buk. W konkursie wzięli udział 

uczniowie ze szkół podstawowych w Niepru-
szewie, Dobieżynie i Buku. Tematem prze-
wodnim było czytanie, książka, biblioteka, 
a celem m.in. rozbudzanie zainteresowań 
czytelniczych – promowanie bibliotek w gmi-
nie Buk oraz wrażliwości estetycznej wśród 
dzieci, a także doskonalenie sprawności ma-
nualnej uczniów oraz motywowanie ich do 
podejmowania aktywności czytelniczej. 

Wszystkie prace były wykonywane 
w szkołach i oceniane przez komisję złożoną 
z bibliotekarzy i plastyka. Wpłynęło ponad 

200 zakładek. Prace były oceniane pod ką-
tem zgodności z tematem, samodzielności 
wykonania, pomysłowości, oryginalności 
i estetyki wykonania. Komisja konkursowa 
po obejrzeniu zakładek i ich ocenie wyłoniła 
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zwycięzców konkursu na poszczególnych 
poziomach klas:
Klasa 1
 » I miejsce – Zuzanna Małecka (SP Dobie-

żyn)
 » I miejsce – Natasza Sophie Czarnecka (SP 

Dobieżyn)
 » II miejsce – Kyryl Mykhailenko (SP Do-

bieżyn)
 » III miejsce – Maria Wieczorek (SP Buk 1E)

Klasa 2
 » I miejsce – Iga Górka (SP Buk 2E)
 » I miejsce – Barbara Zimny (SP Buk 2E)
 » II miejsce – Oliwia Dybizbańska (SP Buk 

2C)
 » II miejsce –  Helena Rogowska (SP Buk 2E)
 » III miejsce – Aleksandra Mądroszyk (SP 

Buk 2E)
Klasa 3
 » I miejsce – Wiktoria Partyka (SP Niepru-

szewo)
 » II miejsce – Zuzanna Kokot (SP Buk 3D)
 » III miejsce – Zuzanna Drobnik (SP Buk 3D)
 » III miejsce – Szymon Fechner (SP Buk 3D)

Wyróżnienia:
 » Iga Sapor (SP Niepruszewo)

 » Liwia Błachowiak (SP Niepruszewo)
 » Lena Kaznowska (SP Niepruszewo)
 » Marcelina Milcarz (SP Buk 3B)
 » Gabriela Leśniczak (SP Buk 3D)
 » Jan Wiśniewski (SP Buk 3D)
 » Karina Kaczmarek (SP Buk 3D)

Klasa 4
 » I miejsce – Wiktoria Buda (SP Buk 4A)
 » I miejsce – Oliwia Ossowska (SP Buk 4A)
 » I miejsce – Aleksander Pecold (SP Buk 4D)
 » II miejsce – Aleksandra Osławska (SP 

Buk 4A)
 » II miejsce – Hanna Wojnowska (SP Buk 4A)
 » II miejsce – Bogna Szczęsna (SP Buk 4C)

 » III miejsce – Wanda Sobiak (SP Buk 4C)
Wyróżnienia:
 » Hanna Majewicz (SP Buk 4B)
 » Nikolas Jeżewski (SP Buk 4D)
 » Ignacy Pawlak (SP Buk 4D)

Zwycięzcy otrzymali pamiątkowe dy-
plomy oraz nagrody książkowe. Zwycięskie 
prace zostały zaprezentowane na wystawie 
w Bibliotece Publicznej w Buku. Zwycięzcom 
gratulujemy, a wszystkim uczestnikom dzię-
kujemy za udział w konkursie. 

Iwona Grygier
Alina Wolna-Sobczak

Wieczór integracji 
w pracowni 
plastycznej

Nie samą pracą żyje człowiek. To stwier-
dzenie tym razem dość przewrotnie 
adresujemy do uczestników piątkowe-

go (3 stycznia) wieczoru w Miejsko-Gmin-
nym Ośrodku Kultury. Na zaproszenie MGOK 
wyjątkowy wieczór pełen radości i twórczej 
energii spędziła młodzież uczęszczająca do 
pracowni plastycznej prowadzonej przez 
niesamowitą artystkę i doskonałego peda-
goga – Ewę Fiksińską! 

Był to czas pełen zabawy, śmiechu 
i wspólnej integracji. Młodzież obejrzała film 
w jednym z pomieszczeń zamienionych na 

salę kinową, posiliła się pizzą, spacerowała 
po parku wieczorową porą i bawiła na placu 
zabaw. Na koniec uczestnicy wymienili się 
upominkami. Jednak najważniejsza – jak 
podkreślali – była radość, jaką czerpali z by-
cia razem w swoim gronie.

– Miejsko-Gminny Ośrodek Kultu-

ry w Buku z dumą wspiera talent i pasję 
młodych ludzi, tworząc przestrzeń do ich 
rozwoju i twórczej ekspresji. Tego typu spo-
tkania, jak to, są niezwykle ważne – to czas 
na rozwój, budowanie więzi i wspólne prze-
żywanie radości – podsumowała dyrektor 
MGOK Agnieszka Skałecka.  IDW
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Ona, On i… Zmiana
Związek jest jak taniec – chciał nam powiedzieć spektakl „Kto ma klucz”, a publiczność 
w wypełnionej do ostatniego miejsca sali Kina Wielkopolanin w pełni poddała się 
konwencji. Na wydarzenie zaprosił mieszkańców Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury. 

Każdego dnia bowiem zapraszamy się do 
tańca, stajemy na parkiecie życia i – albo 
dajemy się ponieść płynącej muzyce, 

kolejnym krokom, nie zawsze łatwy figurom, 
albo wręcz przeciwnie – muzyka nam prze-
szkadza, kroki stawiamy nie do rytmu. Bywa, 
że zamiast szczęśliwego finału i uśmiechu 
spełnienia, decydujemy się przerwać ów 
taniec w pół kroku. Oby tylko po to, by wrócić 
do niego kolejnego dnia – zapraszając lub 
przyjmując zaproszenie. 

Trudno powiedzieć, kto i co grało pierw-
sze skrzypce w spektaklu „Kto ma klucz”: 
rozmawiająca ze sobą para, analizująca 
kolejne fazy związku (w tych rolach fan-

tastyczni Emilia Komarnicka jako Kobieta 
oraz Stefano Terrazzino – Mężczyzna), czy 
przekładająca słowa na emocje wyrażane 
tańcem Zmiana, w którą wcieliła się Sara 
Janicka-Danielewicz. Twórcy wydarzenia 
w przedpremierowych zapowiedziach de-
klarowali, że nikt nie wyjdzie ze spektaklu 
taki sam. I nie były to tylko obietnice, bo 
„Kto ma klucz” to spektakl muzyczno-ta-
neczny o pierwotnym pragnieniu każdego 
z nas – pragnieniu miłości. To propozycja dla 
każdego kto choć raz w życiu zastanawiał 
się, czy relacja, w której jest (małżeńska, 
partnerska, przyjacielska, zawodowa), go 
wzmacnia czy osłabia. To swoista medytacja 

nad małżeństwem. Kobieta i Mężczyzna stają 
w obliczu kryzysu długoletniego związku. 
Mogą się rozejść albo podjąć ostatnią próbę 
zrozumienia – co właściwie się z nimi dzieje, 
kim dla siebie są i może co najważniejsze, 
kim dla siebie chcieliby być. Trzecią bohater-
ką w tym nietypowym trójkącie jest Zmiana. 
Nie powinniśmy się jej bać, wypierać ani 
od niej uciekać, bo Zmiana to jedyna stała 
w naszym życiu. Historia miłości, której przy-
glądaliśmy się na kinowej scenie, opowia-
dana była słowami i muzyką – przebojami 
polskimi, włoskimi oraz muzyką świta. Finał? 
Zdjęcie pary starszych ludzi pojawiające się 
w ostatnich minutach sugeruje, że możemy 
mówić o szczęśliwym zakończeniu. Kobieta 
i Mężczyzna pokonali niejedną burzę, by 
cieszyć się słońcem. A pomogła im w tym… 
Zmiana.

Filmowe projekty dla najmłodszych
Biblioteka i Kino Miasta i Gminy Buk po raz kolejny miało możliwość zorganizowania 
wyjątkowych spotkań dla najmłodszych, a wszystko to dzięki otrzymanym 
dofinansowaniom z Sieci Kin Studyjnych. 

22 listopada 2024 r. odbyły się warsz-
taty kreatywne przeznaczone dla 
grup zorganizowanych w wieku 

wczesnoszkolnym. Uczestniczyły w nich 
dzieci z Przedszkola Sióstr Miłosierdzia Św. 
Wincentego a Paulo w Buku oraz z przed-
szkola Pluszak. Warsztaty miały na celu 
uaktywnić kreatywność najmłodszych po-
przez wycinanki, malowanki i łamigłówki.  
Poprzedziła je prelekcja przeprowadzona 
przez prelegenta z Ogólnopolskiego Inter-
dyscyplinarnego Programu Edukacji Medial-

nej i Społecznej „KinoSzkoła”, nawiązująca 
do filmu „Paddington w Peru”, który dzieci 
obejrzały na koniec spotkania.

Kolejny ciekawy projekt zaplanowano 14 
grudnia 2024 r. w ramach comiesięcznego 
cyklu „Bajkowe czytanki”. Tym razem dzieci 
miały możliwość uczestniczenia w spotka-
niu muzycznym. Na scenie Wielkopolanina 
odbył się minikoncert świątecznych piose-
nek. Wystąpili: absolwentka Poznańskiego 
Studium Piosenki im. Czesława Niemena 
i laureatka wielu konkursów krajowych 

i międzynarodowych Katarzyna Starosta 
oraz uczniowie Ogniska Muzycznego w Buku 
– Antonina Tylkowska i Piotr Wojtyniak.  Na 
koniec koncertu zgromadzone na sali dzieci 
wspólnie z rodzicami i wykonawcami od-
śpiewali jeden ze świątecznych utworów. Po 
części muzycznej na ekranie Wielkopolanina 
wyświetlono film „Trefliki ratują święta”, a po 
seansie w holu kina na najmłodszych cze-
kała niespodzianka – Mikołaj z słodyczami 
i kolorowankami.
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Szanowni Mieszkańcy!
Zostawcie swoje podatki w gminie Buk! 
Z takim apelem zwracam się do Państwa.

Z końcem kwietnia 2025 roku upływa 
termin składania zeznań podatkowych 

za 2024 rok. Złożenie PIT-u to obowią-
zek każdego mieszkańca. Wskazując 
w deklaracji podatkowej faktyczne 
miejsce zamieszkania, przyczyniacie 
się Państwo do wspierania lokalnego 
budżetu, dzięki czemu każda gminna 
inwestycja zawiera też Waszą cegieł-

kę. Bardzo proszę, pamiętajcie o tym, 
że wystarczy, aby w rocznym zeznaniu 
podatkowym wpisać miejsce faktyczne-
go zamieszkania (nie zameldowania).

Jeżeli gmina Buk jest miejscem, gdzie 
faktycznie Państwo mieszkacie, gdzie uczą 
się Wasze dzieci lub chodzą do przedszko-
la lub żłobka, gdzie spędzacie swój wolny 

czas w instytucjach kulturalnych czy spor-
towych, a przy tym chcecie żyć coraz lepiej, 
wygodniej i bezpieczniej, namawiam, aby 
rozliczyć PIT w swojej gminie. W ten spo-
sób można przekazać część podatku na jej 
rozwój, a pieniądze mieszkańców wracają 
w postaci nowych inwestycji.

Apeluję do Mieszkańców: 
Rozliczaj swój PIT w gminie,  

każda złotówka ma znaczenie!

Paweł Adam 
Burmistrz Miasta i Gminy Buk

Zapraszamy 
na przesłuchania 
do Dziecięcej 
Grupy Wokalnej

Jeśli Twoje dziecko lubi śpiewać, a do 
tego łapie za cokolwiek, co przypomina 
mikrofon, aby wystąpić przed rodziną 
albo przyjaciółmi, Dziecięca Grupa 
Wokalna, którą tworzymy w Miejsko-
Gminnym Ośrodku Kultury, może 
być dobrym adresem. Zapraszamy 
dzieci w wieku 7-12 lat. Przesłuchania 
odbędą się: 1 lutego 2025 roku 
(sobota), o godz. 11 oraz 5 lutego 2025 
roku (środa), o godz. 17 w Miejsko-
Gminnym Ośrodku Kultury w Buku, 
przy ul. Dobieżyńskiej 27. 

Zespół poprowadzą wybitni pedagodzy 
i muzycy: Leszek Górka oraz Magda-
lena Kluj, którzy są doskonale znani 

w naszym środowisku ze swojego profe-
sjonalizmu oraz zaangażowania w rozwój 
także młodych talentów. Ich doświadcze-
nie i pasja do pracy z dziećmi gwarantują, 
że zajęcia będą zarówno rozwijające, jak 
i pełne radości. Łączące wokal z ruchem 
scenicznym. Chcielibyśmy stworzyć grupę 
rozśpiewanych dzieciaków, aby nauczyć je 
sztuki wokalnej, ale przede wszystkim dać 
poczucie przynależności do grona podob-
nych sobie pasjonatów, a rodzicom powody 
do jeszcze większej dumy.

Zajęcia w zespole będą wyjątkową okazją 
dla dzieci chcących rozwijać swoje zdolności 
wokalne i muzyczne, brać udział w wystę-
pach, festiwalach i wydarzeniach kultural-
nych, poznawać radość wspólnego muzyko-
wania. – Zarówno Leszek Górka, jak i Magda 
Kluj z entuzjazmem przystali na pomysł 
zbudowania zespołu dziecięcego – mówi 
Agnieszka Skałecka, dyrektor MGOK. – Na 

ich twarzach nie widać było przerażenia, za 
to pasję i radość z tworzenia czegoś nowego. 
To wspaniali ludzie i fachowcy, którym zależy 
na młodych talentach, ale i sztuce wokalnej 
najwyższej próby. Jestem przekonana, że 

z naszych dzieciaków stworzą zespół na mia-
rę Piccolo Coro dell’Antoniano, rozśpiewanej 
grupy z Włoch, której przeboje wielu z nas 
słuchało w dzieciństwie. 

MGOK
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Podsumowanie akcji  
„Biblioteczny Kalendarz Adwentowy”

W grudniu odbyła się trzecia edy-
cja akcji „Biblioteczny Kalendarz 
Adwentowy”, która spotkała się 

z ogromnym zainteresowaniem małych 
czytelników. W wydarzeniu wzięło udział 
ponad 90 dzieci w wieku 6-9 lat z Buku, 
Dobieżyna, Niepruszewa i Szewc.

Przez cały okres adwentu codziennie na 
stronie internetowej biblioteki pojawiało 
się nowe okienko z zadaniem do wykona-

nia. Dzieci otrzymały w bibliotece specjalne 
plansze, na których mogły oznaczać ukoń-
czone aktywności. Zadania były różnorodne 
i związane z tradycjami bożonarodzeniowy-
mi oraz zimą. Wśród nich znalazły się m.in. 
wyzwania plastyczne, krzyżówki, sudoku, 
puzzle, pieczenie pierników oraz quizy 
sprawdzające wiedzę.

Głównym celem akcji było umilenie 
odliczania dni do świąt, zachęcanie dzieci 

i ich rodzin do odwiedzin w bibliotece oraz 
wspólne spędzanie czasu, w tym poprzez 
rodzinne czytanie książek.

Każdy uczestnik, który wykonał wszyst-
kie zadania i zdobył komplet pieczątek na 
swojej planszy, otrzymał na zakończenie 
słodki upominek. Ponadto wśród uczest-
ników rozlosowano nagrody niespodzianki. 
Dziękujemy sponsorom Cafe Reszka, Pizza 
Place i V-Tech.

Dziękujemy wszystkim dzieciom i ich 
rodzinom za aktywny udział w akcji oraz 
zaangażowanie w codzienne wykonywanie 
zadań. Mamy nadzieję, że wspólnie spędzony 
czas w okresie przedświątecznym przyniósł 
wiele radości i ciepłych wspomnień. Już teraz 
zapraszamy na kolejną edycję!Buk

Niepruszewo

Szewce

Kulturalny kalendarz… plenerowy 
Wspólna adwentowa przygoda MGOK oraz mieszkańców dobiegła końca – zgodnie z ka-
lendarzem, czyli w Wigilię 24 grudnia. Tego dnia w Parku Sokoła pojawiła się ostatnia 
gwiazdkowa ozdoba z umieszczonym zadaniem. W pytaniu finałowym należało odpo-
wiedzieć, jakie potrawy znajdą się na wigilijnym stole uczestnika lub uczestniczki…

Ale po kolei. Zabawa pod nazwą „Kul-
turalny kalendarz adwentowy” jak 
przystało na tradycję wystartowała 

w niedzielę, 1 grudnia. Należało wybrać 
się do Parku Sokoła, aby znaleźć informa-
cję z pierwszym zadaniem („Rozświetlamy 
grudzień” – narysuj swoją wymarzoną świą-
teczną choinkę), wykonać je, a rozwiąza-
niem pochwalić się w komentarzu na profilu 
facebookowym MGOK. Organizatorzy nie 
tylko zaplanowali 24 zadania (na każdy 
dzień adwentu inne), ale także postanowili 
wykorzystać możliwości, jakie MGOK-owi 
daje położenie w Parku Sokoła – miejscu 

tak lubianym i chętnie odwiedzanym przez 
bukowian małych i dużych. Zachęcanie do 
wspólnego spędzania czasu wraz z rodziną 
i spacerów (informacje o kolejnym zadaniu 
pojawiały się tylko w plenerze) – to najważ-
niejsze idee przyświecające organizatorom 
zabawy. Przez 24 dni zabawy zespół MGOK 
nie tylko więc zachęcał do kreatywności 
(choć ta była istotna), ale także do aktyw-
ności na świeżym powietrzu i dzielenia się 
radością. 

A wracając do kreatywności – zadania 
wymagały m.in. wymyślania świątecznych 
imion, tworzenia ozdób choinkowych, wier-

szyków adwentowych, lampionów, stroików. 
Należało także rozwiązać świąteczny quiz, 
opisać ulubioną tradycję świąteczną, nary-

Dobieżyn
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sować baławan oraz upiec świą-
teczne pierniczki i ciasteczka 
Każde z zadań było okazją do 
pokazania niezwykłej wyobraź-
ni i talentu. Uczestnicy chętnie 
dzielili się pracami plastyczny-
mi, utworami poetyckimi oraz 
wigilijnym menu: „Na naszym wigilijnym stole znajdują się: barszcz 
z uszkami, karp, śledź w śmietanie, ryba po grecku, krokiety, kapusta 
z grzybami, zupa grzybowa, pierogi, ciasto świąteczne. Pięknych 
Świąt dla wszystkich” czy „U nas nie zabraknie: karpia, śledzi, rybki 
po grecku, barszczu z uszkami, zupy pieczarkowej, kompotu z suszo-
nych owoców, pierogów z kapustą i grzybami, kapusty z grzybami, 
łososia w galarecie oraz pierników. Równie od serca składano też 
życzenia Świętemu Mikołajowi: „Mikołaju drogi, gdzieś hen za la-
sami, Paulinka Cię wita ciepłymi słowami. Niech magia świąt Cię 
otacza co dnia, i wszędzie wesoło Twój dzwoneczek gra!” lub „Drogi 
Mikołaju, życzę Ci siły w ramionach żebyś mógł dźwigać worek 
z prezentami, szybkich reniferów, które będą ciągnąć Twoje sanie. 
Od ludzi życzliwości i w święta mnóstwo radości. Wesołych Świąt!”.

Codzienne poszukiwanie zadań, które mobilizowało bukowina 
do spacerów po Parku Sokoła, było też okazją do podziwiania pięk-
nych świątecznych dekoracji oraz do oderwania się od codziennych 
obowiązków i spędzenia chwili na świeżym powietrzu. 

„Kulturalny kalendarz adwentowy” zespół MGOK zorganizował 
po raz pierwszy i sądząc po zainteresowaniu – nie ostatni. Na każ-
dym kroku podkreślano, że nie chodzi o rywalizację, ale o dobrą 
zabawę dzieci, rodziców, dziadków i wspólne przeżywanie radości 
ze zbliżających się świąt. Dla uczestników przewidziano niespo-
dzianki, przy czym, aby je otrzymać wystarczyło wziąć udział choć 
w jednym zadaniu.   IDW
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Nasze serca są pełne wdzięczności 
Społeczność Szkoły Podstawowej im. Bohaterów Bukowskich w Buku nie pozostała 
obojętna na dramatyczną sytuację, jaka w związku z powodzią dotknęła mieszkańców 
południowej Polski i w porozumieniu z Radą Rodziców podjęła decyzję o wsparciu 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Marciszowie. Odbyła się zbiórka, podczas której 
udało nam się zgromadzić liczne artykuły (takie jak zeszyty, długopisy, kredki, farby, 
plastelina) ułatwiające uczniom codzienną naukę.

Wszystkie dary zostały posegrego-
wane, zapakowane i przewiezione 
do Marciszowa. Zorganizowanie 

akcji nie byłoby możliwe bez ogromnego 
zaangażowania ludzi dobrej woli, którzy 
odpowiedzieli na nasz apel. Dziękujemy 
uczniom i ich rodzicom, nauczycielom, 
Szkole Podstawowej im. o. Ignacego Cie-
ślaka w Dobieżynie, Przedszkolu Sióstr 
Miłosierdzia św. Wincentego à Paulo, Skle-

powi Niemieckiemu Mierzyńscy Buk, Fir-
mie „Zak” Krzysztof Hoffa Buk, panu Ada-
mowi Kolasińskiemu i wszystkim, którzy 
anonimowo włączyli się w tę inicjatywę. 
Jednakże szczególne podziękowania kie-
rujemy do Rady Rodziców naszej szkoły, 
która z ogromnym entuzjazmem i zaan-
gażowaniem włączyła się w organizację 
zbiórki, czuwała nad przebiegiem całej 
akcji i inspirowała innych do działania. 

Dziękujemy również państwu Emilii i Ro-
bertowi Jakubek za zawiezienie darów do 
Marciszowa. Dziękujemy uczniom działają-
cym w szkolnym wolontariacie oraz w Kole 
Caritas, którzy z oddaniem włączyli się 
w akcję, pomagając między innymi w se-
gregacji darów. 

Z całego serca dziękujemy wszystkim 
za ogromną wrażliwość, zaangażowanie 
i otwartość na potrzeby drugiego człowieka. 
Każdy przekazany dar ma ogromne znacze-
nie – to nie tylko wsparcie materialne, ale 
przede wszystkim dowód, że w trudnych 
chwilach można liczyć na wspólnotę i ludzką 
dobroć. Dziękujemy, że jesteście z nami i z 
osobami, które potrzebują wsparcia.

Szkoła Podstawowa
im. Bohaterów Bukowskich w Buku

Jubileuszowy rok szkolny 2024/2025

W roku szkolnym 2024/2025 Szko-
ła Podstawowa im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku obchodzi ju-

bileusz 90-lecia. Aby uczcić tak zacny wiek, 
zaplanowano szereg działań, pozwalających 
przybliżyć historię szkoły i jej bohaterów. 

W jubileuszowych działaniach znalazły się 
między innymi konkursy na projekt tarczy 
szkolnej (dla klas 1-3) oraz znaczka jubile-
uszowego (dla klas 4-8), zadanie plastyczne 
„Moi bliscy też byli uczniami tej szkoły...” 
(dla klas 1-7), czy też projekt „Wędrujące 

kamyki”, dzięki któremu informacja o rocz-
nicy wyjdzie poza granice Buku. Zadania 
jubileuszowe organizatorzy kierują nie tylko 
do uczniów, ale także do ich rodziców, ro-
dzeństwa czy też dziadków, którzy kiedyś 
byli uczniami szkoły i przy tej okazji wrócą 
wspomnieniami do czasów szkolnych. Chcą, 
aby realizacja zadań jubileuszowych była 
świetną zabawą dla wszystkich.

Urodziny Pana Jezusa  
w Przedszkolu Sióstr 
Miłosierdzia

Pan Jezus narodził się w Betlejem po-
nad 2000 lat temu. Jednak jako Syn 
Boży przychodzi do serca każdego 

z nas codziennie. On też kiedyś był mały 
i też tak jak my, obchodził swoje urodziny 
i warto o tym pamiętać. I choć nie jeste-
śmy w stanie być razem 25 grudnia, jako 
społeczność przedszkolna, z początkiem 
Nowego Roku, kiedy już wszystkie dzieci 
wracają do przedszkola, obchodzimy Uro-
dziny Pana Jezusa. W tym roku 3 stycznia 
zebraliśmy się wszyscy odświętnie ubrani, 
aby z radością wspominać to wspaniałe 
wydarzenie. Przedszkolaki przygotowały 

laurki dla Pana Jezusa, zaśpiewały mu Sto 
lat oraz znane im kolędy. A jak na praw-
dziwe świętowanie urodzin przystało, nie 
zabrakło również pysznego tortu. Dzięki 

temu wydarzeniu Jezus staje się dzieciom 
jeszcze bliższy. 

Przedszkole Sióstr Miłosierdzia  
św. Wincentego a Paulo w Buku 
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Jasełka 
w Przedszkolu 
Sióstr Miłosierdzia

Okres Bożego Narodzenia to czas 
szczególny, pełen radości, refleksji 
i nadziei. Aby wprowadzić wszystkich 

w świąteczny nastrój, dzieci z Przedszkola 
Sióstr Miłosierdzia św. Wincentego a Paulo 
przygotowały, z pomocą personelu Jasełka 
Bożonarodzeniowe pt. „Na świat przyszła 
Boża Dziecina, by nastał pokój w naszych 
rodzinach”.

Dzieci z całego przedszkola na chwilę 
zamieniły się w małych aktorów i z wielkim 
przejęciem odtwarzały role rodziny przygo-

towującej się do kolacji wigilijnej: Świętej Ro-
dziny, aniołów, króli, pasterzy czy owieczek. 
Podczas występu przedszkolaki zaprezen-
towały cały wachlarz swoich umiejętności: 
wokalnych, recytatorskich i tanecznych. Sta-
rannie dobrane stroje, a także piękna de-
koracja i oświetlenie sceny umilały odbiór 
wszystkim zebranym na widowni. Dzieci 
poprzez swój występ chciały przekazać, że 
przygotowania świąteczne są ważne, bo to 
one tworzą piękne, rodzinne wspomnienia, 
ale nie można zapominać o tym, aby w na-
szych rodzinach nie zabrakło nigdy miłości, 
pokoju i bliskości, a Pan Bóg zawsze był na 
pierwszym miejscu.

Życzymy wszystkim małym i dużym 
Błogosławionych Świąt oraz wielu łask 
Bożych w nadchodzącym Nowym Roku.

Przedszkole Sióstr Miłosierdzia  
św. Wincentego a Paulo w Buku

Spotkanie ze św. Mikołajem

Długo wyczekiwany dzień w końcu 
nadszedł! Nasze przedszkole odwie-
dził szczególny gość – Święty Mikołaj 

biskup. Już od wczesnego ranka w murach 
przedszkola unosiła się atmosfera rado-

ści i ekscytacji, a dzieci z niecierpliwością 
wypatrywały przybycia Świętego. Przygo-
towania do tego niezwykłego wydarzenia 
trwały już od kilku tygodni. „Bratki” i „Fioł-
ki” przygotowały specjalny program arty-

styczny, aby powitać naszego gościa w na-
leżyty sposób. Dzieci uczyły się wierszyków, 
piosenek oraz układów tanecznych, które 
zaprezentowały z prawdziwą pasją i zaan-
gażowaniem. Gdy Święty Mikołaj przekro-
czył próg sali, przedszkolaki przywitały go 
gromkimi brawami i radosnymi okrzykami. 
Ubrany w tradycyjne biskupie szaty, z cha-
rakterystycznym pastorałem w dłoni, zro-
bił na dzieciach ogromne wrażenie. Mikołaj 
z uśmiechem opowiedział kilka słów o swo-
jej historii i misji, zachęcając najmłodszych, 
by byli dla siebie dobrzy, pomocni i życzliwi. 
Jego słowa wypowiedziane z ciepłem i tro-
ską na pewno pozostaną w sercach przed-
szkolaków na długo.

Przedszkole Sióstr Miłosierdzia  
św. Wincentego a Paulo w Buku



KOSYNIER BUKOWSKI    35

Cudowny Medalik  
w Przedszkolu Sióstr Miłosierdzia

Wspomnienie Matki Bożej, która objawiła się św. Katarzy-
nie Labouré i przekazała polecenie wybicia Cudownego 
Medalika, to dla nas wyjątkowe święto. Święta Katarzyna 

była Siostrą Miłosierdzia, podobnie jak siostry, które posługują 
w naszym przedszkolu. Historia Medalika, nazwanego „cudow-
nym” przez samych ludzi, przypomina nam o nieustannej opiece 
Matki Bożej i Jej miłości do każdego człowieka. Z tej okazji dzieci 
z grupy „Margaretki” przygotowały wzruszające przedstawienie, 
które przeniosło uczestników w czasie do roku 1830 – momentu 
objawienia się Maryi św. Katarzynie. Uroczystościom towarzyszył 
ksiądz proboszcz Paweł Froelich, który każdemu z obecnych udzielił 

indywidualnego błogosławieństwa oraz nałożył Cudowny Medalik. 
Był to szczególny moment, który głęboko zapadł w serca wszystkich 
uczestników. Dzięki zaangażowaniu dzieci oraz nauczycieli ten 
dzień stał się wyjątkowym czasem duchowej refleksji i umocnienia 
w wierze.
Przedszkole Sióstr Miłosierdzia św. Wincentego a Paulo w Buku

Wspomaganie szkół  
w rozwoju cyfryzacji

W ramach programu „Cyfrowy rozwój oświaty w JST”, w którym 
uczestniczy 51 samorządów, w tym też gmina Buk, odbyło 
się szkolenie „Procesowe wspomaganie szkół/placówek 
w rozwoju cyfryzacji”. Projekt współfinansowany jest przez 
Unię Europejską w ramach Programu Fundusze Europejskie 
dla Rozwoju Społecznego 2021-2024

W trakcie szkolenia omawiana była tematyka między inny-
mi wspomagania w przepisach prawa oświatowego, roli 
samorządu we wspomaganiu, środków na doskonalenie 

zawodowe nauczycieli (wraz z procedurą wnioskowania), też prak-
tyczne przykłady realizacji procesowego wspomagania uwzględ-
niające wsparcie i brak wsparcia instytucji realizujących ten proces, 
diagnozy potrzeb placówek oświatowych, etapów wyznaczania 
celów i określania wskaźników realizacji. 

W szkoleniu, które odbyło się 9 i 10 grudnia br. w Centrum 
Szkoleniowym ORE w Sulejówku, wzięły udział też osoby zaangażo-
wane w realizację projektu w naszej gminie: samodzielny inspektor 
ds. oświaty z Urzędu Miasta i Gminy Buk Sylwia Wzgarda, dyrek-
tor Szkoły Podstawowej im. dr Wandy Błeńskiej Joanna Christop 
w Niepruszewie oraz dyrektor Branżowej Szkoły I stopnia w Buku 
Karolina Wawrzyniak.

Podróże z klasą
W dniach od 3 do 4 grudnia 2024 roku 
uczniowie Szkoły Podstawowej im. dr 
Wandy Błeńskiej w Niepruszewie brali 
udział w dwudniowej wycieczce edukacyj-
nej do Warszawy, w ramach przedsięwzię-
cia Ministerstwa Edukacji Narodowej pod 
nazwą „Podróże z klasą”, na którą gmina 
pozyskała dofinansowanie. W wyjeździe 
wzięło udział 20 uczniów z klasy III oraz 
3 uczniów z klasy IIa.

Pierwszy dzień wycieczki rozpoczęli-
śmy się od spaceru po Starym Mieście. 
Uczniowie mieli okazję zobaczyć mię-

dzy innymi Rynek Starego Miasta, Zamek 
Królewski, Kolumnę Zygmunta, Pałac Prezy-
dencki oraz Grób Nieznanego Żołnierza na 
placu Piłsudskiego. Po zwiedzaniu Zamku 
odwiedziliśmy Jarmark Bożonarodzeniowy. 

Drugi dzień rozpoczęliśmy się od wizyty 
w Centrum Nauki Kopernik. Mogliśmy tam 
poznać tajemnice otaczającego nas świata, 
zbadać oraz sprawdzić, jak działają tajem-
nicze eksponaty. Wielką zabawą, ale i nauką 
były przeprowadzone eksperymenty.

Program wycieczki był bardzo bogaty, 
z wieloma walorami edukacyjnymi. Ważnym 
celem wspólnego podróżowania było także 
uczenie dzieci samodzielności i zachęcanie 
do podejmowania nowych wyzwań. Ucznio-
wie spisali się wzorowo. Wszyscy cali i zdro-
wi, z uśmiechami na twarzach wróciliśmy 
do Niepruszewa.

Szkoła Podstawowa 
im. dr Wandy Błeńskiej w Niepruszewie

Pierwsza wycieczka uczniów w ramach 

„Podróży z klasą” odbyła się 24 i 25 paździer-
nika br. i był to wyjazd uczniów z Niepruszewa 
do Malborka, Będomina i Wdzydz Kiszewskich. 
Pisaliśmy o tym w grudniowym numerze „Ko-
syniera Bukowskiego”. 

Minister
Edukacji
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„Nie porzucaj zwierząt, bo one by Ci tego nie zrobiły!”

Fundacja Z Sercem Dla Braci Mniejszych

Dzieciństwo w otoczeniu zwierząt, lata 
pracy ze zwierzętami oraz historia 
walki o życie naszego czworonoż-

nego przyjaciela, stały się inspiracją do 
stworzenia przez mnie Fundacji z Sercem 
dla Braci Mniejszych. Jesteśmy organizacją 
non profit, a naszą myślą przewodnią jest 
niesienie dobra tym, które głosu nie mają. 
W każdej postaci, zawsze i wszędzie. Tu i te-
raz. Działamy siedem dni w tygodniu, a swoje 
działania koncentrujemy na tym by realnie 
pomagać. Nasza działalność opiera się na 
niesieniu pomocy zwierzętom bezdomnym, 
porzuconym, zagubionym i krzywdzonym, 
w szczególności psom i kotom. Prowadzimy 
także działalność adopcyjną. Kiedy tylko jest 
to możliwe, szukamy domów tymczasowych 
by zwierzaki nie musiały żyć w głodzie, po-
niewierce, w cierpieniu. By nie były zdane 
na łaskę bądź niełaskę losu.

Wszystko co robimy możliwe jest wy-
łącznie dzięki wsparciu i darowiznom od 
osób prywatnych, firm i instytucji.

Nie zatrudniamy pracowników, nie 
dysponujemy ziemą, gdzie moglibyśmy 
cały czas pracować nad traumą skrzyw-
dzonych i porzuconych psiaków. Nie 
mamy zaplecza finansowego, a jedynie 
odwagę i siłę by walczyć o zdrowie i życie 
naszych Braci. 

Geneza Fundacji z Sercem dla Braci 
Mniejszych jest bardzo bogata w wydarzenia 
i obfituje w piękne chwile, jak i te które jeżą 
włos na głowie. Nasza walka o uratowanie 
członka rodziny rozgrywała się równo-
rzędnie z wieloma sytuacjami wymagają-
cymi naszej natychmiastowej interwencji. 
Uratowane zwierzęta, radość w ich oczach 
i widok odpowiedzialnych ludzi, którzy 
chcą uczestniczyć na sto procent w życiu 
swoich czworonożnych przyjaciół – to nasz 
największy sukces.

Wszystko co robimy, robimy z pasją, 
wieloletnim doświadczeniem i miłością 
do zwierząt płynącą z serca. 

Nasza fundacja jest miejscem, w którym 
zawsze na pierwszym miejscu w hierarchii 
potrzeb stoją potrzeby naszych podopiecz-
nych. Nie zastanawiamy się, czy mamy 
z czego nakarmić zwierzęta w domach tym-
czasowych, tylko wyciągamy pieniądze ze 
swojego prywatnego portfela, by psy i koty 
nie były głodne. Pracujemy na umowach 
o pracę, więc zdarza się, że nie stać nas na 
zapłacenie jakiegoś rachunku, bo któryś 
zwierzak wymaga interwencji weterynarza.

Każdego dnia dokonujemy wyborów, nie 
zawsze takich, jakich byśmy sami chcieli dla 
siebie. Bo naszą misją jest niesienie pomocy.

Fundacja z Sercem dla Braci Mniejszych 
nie korzysta z żadnych dotacji. Jesteśmy 
młodą stażem fundacją, jednak oddajemy 
zwierzakom wszystko czego potrzebują, wli-
czając w to część siebie. Odpowiedzialnie 
podchodzimy do adopcji zwierząt, dlatego 
mamy też swoje procedury. Nie chcemy, by 
kolejne zwierzęta stawały się bezdomne. Nie 
chcemy ich krzywdy, bo uważamy że każde 
z nich tak samo jak my ludzie, zasługuje na 
szacunek i miłość.

Mamy wiedzę behawioralną, praktyki 
i ogrom marzeń, by żadne zwierzę nie mu-
siało cierpieć, niezależnie od jego statusu 
prawnego. Jedyne, czego nie mamy, to swo-
jego miejsca na ziemi, które pomogłoby nam 
w pracy ze zwierzętami na codzień. Miejsca, 
w którym czułyby się wolne, ale i bezpieczne. 
Azylu, w którym każde zwierzę w godnych 
warunkach mogłoby doczekać jesieni życia, 
lub przeżyć je otoczonym miłością i ciepłem 
oraz profesjonalną opieką.

Uratowane psy, to nierzadko zwierzęta 
stare, schorowane, potrzebujące stałej opie-
ki. Często są przerażone, lękliwe, a ich stan 
psychiczny i fizyczny świadczy o ogromnym 
cierpieniu! Taki los często funduje im czło-
wiek! Tylko dlaczego? Czym zawiniły na takie 
traktowanie? Oddawane do schroniska, lub 
porzucone jak ostatni ,,balast”. Niestety zbyt 
często zapomina się o tym, że ten „balast” 
ma bardzo rozwiniętą sferę emocjonalną. 
Porzucony pies nie jest świadomy sytuacji, 
w jakiej się znalazł. Tęskni, czuje samotność 
i utratę swojej rodziny, ale czeka, czasami 
latami, na powrót właściciela. 

Pisząc te słowa nie umiem powstrzymać 
łez. Porzucić członka rodziny – istotę, która 
jest od nas zależna i za którą wzięliśmy kie-
dyś odpowiedzialność. Wychowujemy psy, 
aby były nam wierne, a sami nie umiemy 
odpowiedzieć im taką samą wiernością. 
Zwierzęta mają swoje prawa, tak samo jak 
My – ludzie. Mają emocje, sny i duszę! Nie 
bójmy się mówić głośno o krzywdzie czwo-
ronogów i nie bądźmy obojętni, gdy widzimy 
ją za płotem!

Życzeniem Fundacji z Sercem dla Braci 
Mniejszych jest, aby każdego roku było jak 
najmniej zwierząt potrzebujących pomocy. 
Byłby to dowód wielkiej odpowiedzialności 
człowieka za los naszych czworonożnych 
Przyjaciół. 

Będziemy bardzo wdzięczni jeśli ze-
chcesz nas bliżej poznać. Jeszcze bardziej 
gdy w sytuacji zagrożenia zwierzaka któego 
nawet nie koniecznie znacie – zatrzymacie 
się i skontaktujcie z nami. Nie zawsze to co 
widzimy jest zgodne z prawdą, dlatego za-

nim zadzwonicie do nas, spróbujcie sami 
zorientować się, czy sytuacja tego wymaga.

Jesteśmy tu dla zwierząt, ale i dla Was 
drodzy bukowianie. Jesteśmy by pomagać, 
nie krzywdzić i by nie pozwalać na zobojęt-
nienie wobec tragedii zwierząt, które często 
rozgrywają się na naszych oczach.

Immanuel Kant powiedział, że serce 
człowieka można poznać po tym, jak trak-
tuje zwierzęta. Żadne z nich nie pojawia się 
w naszym życiu bez wyraźnego powodu. 
Pamiętajmy, że możemy się od nich bardzo 
wiele nauczyć.

Oczy zwierzęcia mają moc mówienia 
wspaniałym językiem. Jeśli go dobrze po-
znamy, nie spotkamy na swojej drodze 
większej miłości.

Zapraszamy Was serdecznie do obser-
owania naszej strony na Faceboku. Jeśli 
zajdzie taka konieczność, możecie Państwo 
się z nami skontaktować zarówno w formie 
wiadomości na messenger, jak i telefonicznie.

Mamy nadzieję, że wspólnie sprawimy, 
że los naszych Braci będzie każdego dnia 
zmieniał się na lepsze.

Wszystkiego dobrego Przyjaciele!

Prezes Fundacji
Agnieszka Morkowska

tel. 782 641 357
fundacjabracimniejszych@gmail.com
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Wirtualna strzelnica w Buku
W Branżowej Szkole I Stopnia w Buku powstała wirtualna 
strzelnica. Wirtualna strzelnica to multimedialny, przenośny 
strzelecki system szkolno-treningowy zakupiony dla szkoły 
w ramach konkursu Ministerstwa Obrony Narodowej 
„Strzelnica w powiecie 2024 nr 3/2024/CWCR”.

Wirtualna strzelnica jest przeznaczona do nauki i dosko-
nalenia umiejętności w zakresie: bezpiecznego posługi-
wania się bronią, w tym manualnej jej obsługi. Strzelnica 

eliminuje ryzyko związane z korzystaniem z prawdziwej broni, 
gwarantując uczestnikom pełne bezpieczeństwo podczas trenin-
gów. Zamiast broni palnej mamy symulator laserowy, co ozna-
cza, że osoba strzelająca uczy się podstaw strzelania bez użycia 
prawdziwych nabojów. Jest to system, który umożliwia oddawanie 
strzałów na różne odległości, w różnych warunkach i sytuacjach, 
w tym do celów ruchomych, wspólnego wykonywania zadań strze-
leckich o różnym stopniu skomplikowania. Od prostych strzelań 
statycznych i dynamicznych, do wykonywania zadań strzeleckich 
o różnym stopniu skomplikowania, uwzględniających: dynamiczne 
korygowanie punktu celowania ze zmianą odległości do celu i przy 
jego poruszaniu, strzelenie do celów ukazujących się w reżimach 
czasowych, strzelanie przy zmiennych warunkach oświetlenia oraz 
przy ograniczonej widoczności. Strzelnica umożliwia jednoczesne 
szkolenie dla maksymalnie czterech osób. Do dyspozycji ćwiczących 
są dostępne repliki różnego rodzaju broni strzeleckiej (krótkiej 
i długiej). Mimo że są one replikami, działają jak prawdziwa broń, 
gdyż posiadają odrzut i balistykę.

Wirtualna strzelnica będzie służyła młodzieży szkolnej do re-
alizacji zajęć z podstaw strzelania w ramach przedmiotu „edukacja 
dla bezpieczeństwa”, a także organizacjom pozarządowym, w tym 

proobronnym oraz wszystkim zainteresowanym nabyciem i dosko-
naleniem umiejętności strzeleckich. Będzie to miejsce bardzo przy-
datne, zarówno dla uczniów, jak i wszystkich mieszkańców gminy.

Utworzenie strzelnicy możliwe było dzięki pozyskanemu przez 
gminę dofinansowaniu ze środków budżetu państwa w konkursie 
Ministra Obrony Narodowej pn. „Strzelnica w powiecie 2024”. Miasto 
i Gmina Buk znalazła się w gronie 30 jednostek samorządu tery-
torialnego, których projekty zostały pozytywnie ocenione w tym 
konkursie. Koszt całego przedsięwzięcia to 130.000 zł. Dofinanso-
wanie otrzymane z budżetu MON wyniosło 104.000 zł, co stanowi 
80% kosztów zadania. Pozostałe środki, w kwocie 26.000 zł to 
wkład własny Miasta i Gminy Buk.

Bezpłatne 
chipowanie 
czworonogów

W dniach od 27 do 29 grudnia 
2024 roku Fundacja z Ser-
cem dla Braci Mniejszych 

zorganizowała akcję bezpłatnego 
chipowania zwierząt na terenie gmi-
ny Buk.

Wydarzenie przyciągnęło okolicz-
nych mieszkańców, którzy chętnie 
skorzystali z możliwości oznakowania 
swoich pupili. Chipowanie jest sku-
teczną metodą identyfikacji zwierząt 
i zwiększa szansę na ich powrót do 
właścicieli w przypadku zaginięcia.

Aby zwierzęta właścicielskie były bezpieczne, Fundacja dodatko-
wo w ramach akcji dokonała rejestracji chipów w bazie Safe Animal.

Oprócz usług chipowania właściciele mogli uzyskać informa-
cje, w jaki sposób korzystać z platformy w przypadku zaginięcia 
pupila. Atmosfera była przyjazna i sprzyjała nawiązywaniu nowych 
znajomości. Dzięki zaangażowaniu Zarządu Fundacji i współpracy 
z Urzędem Miasta i Gminy Buk akcja zakończyła się sukcesem, 
a zwierzęta zyskały szansę na bezpieczne życie. 

Dziękujemy wszystkim, którzy wzięli udział w tym wydarzeniu 
i przyczynili się do poprawy losu zwierząt w naszej gminie.

Agnieszka Morkowska

„Jestem tego pewny,  
w głębi duszy o tym wiem,  
że gdzieś na szczycie góry,  

wszyscy razem spotkamy się…”

Dziękujemy wszystkim,  
którzy okazali wsparcie i życzliwość  

oraz uczestniczyli we Mszy św. 
oraz ceremonii pogrzebowej

V Śp. Sebastiana Garczarka

Rodzinie, przyjaciołom, znajomym, sąsiadom, 
kolegom i koleżankom, delegacjom, 

Księżom i obsłudze kościoła, Firmie Pogrzebowej 
Osińscy oraz wszystkim obecnym.

Dziękujemy za modlitwę, zamówione intencje 
mszalne, złożone kwiaty

 oraz liczne wyrazy współczucia.

Z wyrazami wdzięczności 
Żona z rodziną
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Sport – inwestycja 
w zdrowe 
społeczeństwo 

O kondycji fizycznej polskiego 
społeczeństwa dyskutowano podczas 
Kongresu Sportu Powszechnego 
na PGE Narodowym.

12 grudnia 2024 roku w centrum 
konferencyjnym na stadionie PGE 
Narodowy w Warszawie odbył się 

Kongres Sportu Powszechnego. To ważne 
wydarzenie, które koncentruje się na roli 
sportu w społeczeństwie oraz znaczeniu 
aktywności fizycznej w codziennym życiu. 
Stanowi platformę do dyskusji na temat 
roli instytucji rządowych w kształtowaniu 
proaktywnego i zdrowego społeczeństwa, 
w którym sport staje się naturalną częścią 
dnia.

Podczas kongresu spotkali się przedsta-
wiciele instytucji państwowych, samorzą-
dów, ekspertów oraz organizacji sportowych, 
aby wspólne opracowywać strategie pro-
mujące zdrowy styl życia. Na tak ważnym 
wydarzeniu nie mogło zabraknąć Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Buku, który reprezen-
tował zastępca dyrektora – Tomasz Knij. 
Nasz przedstawiciel aktywnie włączył się 
w moderowanie dyskusji wystąpieniem 
dotyczącym szeroko rozumianych zagro-
żeń i galopującego trendu niedostatecznej 
aktywności fizycznej społeczeństwa.

Kongres otworzył minister sportu – Sła-

womi Nitras, omawiając rządowe projekty 
w obszarze sportu powszechnego, w tym 
najważniejszy – „Aktywna Szkoła”, który 
obejmuje kilka sportowych projektów, nie 
tylko związanych stricte ze szkołami. Pro-
gram koncentruje się na rozwoju zdrowych 
nawyków w społeczeństwie, stawiając szcze-
gólny nacisk na dzieci i młodzież. Inicjatywa 
ma na celu zachęcanie najmłodszych do re-
gularnej aktywności fizycznej, uprawiania 
sportu oraz prowadzenia zdrowego stylu 
życia. Oferuje kompleksowe wsparcie dla ak-
tywności fizycznej, skierowane szczególnie 
do dzieci i młodzieży, ale także do dorosłych. 
To właśnie między innymi popularne „Orliki” 
są wspierane dzięki temu projektowi. 

Kongres był okazją do wysłuchania wy-
kładów znakomitych gości, między innymi 
czterokrotnego mistrza olimpijskiego Rober-
ta Korzeniowskiego, który jako były zawod-
nik, człowiek o ogromnym doświadczeniu 
międzynarodowym w sporcie doskonale 
orientuje się w trendach i praktykach pro-
sportowych na całym świecie. Niezwykle 
ciekawe badania zaprezentowali wykładow-
cy Szkoły Głównej Handlowej między inny-

mi prof. Elżbieta Biernat czy warszawskiej 
AWF na temat stanu aktywności fizycznej 
polskiego społeczeństwa, który z roku na 
rok jest coraz gorszy oraz z tym związanych 
ekonomicznych zagrożeń. Szczegółowe ba-
dania i analizy pokazały, że jest bardzo źle. 
Podczas panelu dyskusyjnego analizowano 
to bardzo dokładnie oraz zastanawiano się, 
jak na wielu płaszczyznach wyhamować ten 
trend.

Wydarzenie było także okazją do wy-
miany doświadczeń i najlepszych praktyk, 
mających na celu stworzenie aktywnego 
i zdrowego społeczeństwa. To przestrzeń 
do rozmowy o roli rządu, samorządów 
w kształtowaniu proaktywnego i zdrowe-
go społeczeństwa, gdzie sport staje się na-
turalną częścią codziennego życia każdego 
mieszkańca.

Jako Ośrodek Sportu i Rekreacji w Buku 
dokładamy maleńką cegiełkę w postaci 
otwartych zajęć lekkoatletycznych. To za-
jęcia, w których mogą uczestniczyć wszyscy 
mieszkańcy gminy, niezależnie od wieku. 
Ciekawe i wszechstronne pod okiem wy-
kwalifikowanego trenera – Wojtka Napie-
rały. Tu nie ma opłat, umów czy selekcji 
– to dostępność dla każdego. „Buk stawia 
na sport” to hasło w przestrzeni publicznej 
już się pojawiło i trzeba budować wokół 
niego dobre praktyki. Powstaje nowa hala 
sportowa w Dobieżynie – ważna i potrzeb-
na inwestycja. W sport powszechny warto 
inwestować, tworzyć przestrzeń do aktyw-
ności, bo korzyści z tego płynące na wielu 
płaszczyznach są ogromne. 

Ośrodek Sportu i Rekreacji

XVII Turniej Paderewski  
przeszedł do historii

W sobotę, 14 grudnia 2024 roku, odbył się tradycyjny turniej, 
który organizuje klub MKS Patria – Turniej Paderewski, pod 
patronatem burmistrza Mig Buk Pawła Adama. Była to już XVII 
edycja halowego turnieju. Do gry zapraszane są zaprzyjaźnione 
seniorskie drużyny z okolicy. Nie inaczej było i tym razem. 

Do sportowej rywalizacji przystąpiło 8 zespołów podzielonych 
na dwie grupy. Każdy zespół po rywalizacji grupowej brał 
udział w fazie pu-

charowej. Jako gospodarz 
turnieju Patria wystawiła 
dwie ekipy.  Oba zespo-
ły Patrii wyszły z grupy 
i przyszło im się zmierzyć 
w półfinale. W pojedynku 
młodzież vs doświadcze-
nie zwyciężyli pierwsi, 
uzyskując przepustkę 
do finału. 

Końcowa faza tur-
nieju przyniosła duże 

emocje. W meczu o trzecie miejsce, po rzutach karnych, Patria 
musiała uznać wyższość ekipy z Huraganu Michorzewo. W finale 
po wyrównanym pojedynku zwyciężył Płomień Przyprostynia. 
Patria objęła prowadzenie i mimo kilku dogodnych sytuacji nie 
była w stanie „zamknąć meczu”. Brak zdecydowania piłkarzy Patrii 
wykorzystała debiutująca w Turnieju Paderewski doświadczona 
ekipa V-ligowca i finał zakończył się wynikiem 1:2.
Najlepszy bramkarzem turnieju został bukowianin Wojciech Otto.
Końcowa klasyfikacja turnieju: 1. Płomień Przyprostynia; 2. MKS 
Patria Buk; 3. Huragan Michorzewo; 4. MKS Patria Buk; 5. NKS 
Niepruszewo; 6. Orkan Konarzewo; 7. KS Promień Opalenica; 8. LZS 
Sokół Duszniki
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Turniej UKS Skra Wielkopolska

27 grudnia na hali OSiR w Buku klub 
UKS Skra Wielkopolska zorganizo-
wał turniej piłkarski dla upamięt-

nienia 106. rocznicy wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego. Rozgrywki były skierowa-
ne dla dzieci urodzonych w 2017 r. i młod-
szych. W turnieju udział wzięły drużyny: KS 
Promień Opalenica, SIX Akademia Futbolu 
Nowy Tomyśl, NAP Polonia Nowy Tomyśl 
oraz MKS Patria Buk i UKS SKRA Wielko-

polska. Turniej odbył się pod patronatem 
honorowym dyrektora Instytutu Pamięci 
Narodowej dr. Karola Nawrockiego. 

Podczas ceremonii otwarcia, przy dźwię-
kach marsylianki wielkopolskiej, klubowi-
cze niosący flagi narodowe i powstańcze 
wprowadzili zawodników na parkiet. Po 
tym odśpiewano hymn narodowy. Prezes 
UKS Skra Wielkopolska Adam Kocik powitał 
wszystkich uczestników oraz zaproszonych 

gości: Mariolę Kornosz – radną Miasta i Gmi-
ny Buk, Romualda Kubiaka – sołtysa wsi 
Otusz, Łukasza Bogina – partnera turnieju 
i właściciela firmy GeoPoint. Wspomniał 
również w tym miejscu o bohaterach po-
chodzących z Otusza. Następnie rozpoczęły 
się rozgrywki piłkarskie, podczas których 
każda drużyna zagrała 60 minut w czterech 
meczach bez klasyfikacji wyników. 

Zakończenie turnieju uświetnili swoim 
przybyciem: dr Karol Nawrocki – prezes In-
stytutu Pamięci Narodowej oraz poseł na sejm 
RP Bartłomiej Wróblewski. Każdy uczestnik 
został obdarowany pamiątkowym medalem. 
Organizatorzy turnieju dziękują za współpra-
cę przy organizacji wydarzenia: Miastu i Gmi-
nie Buk za pośrednictwem Ośrodka Sportu 
i Rekreacji w Buku oraz firmom: GeoPoint 
Łukasz Bogin, IOtv.

Red. na postawie informacji  
z UKS SKRA



40    LISTOPAD 2024



KOSYNIER BUKOWSKI    41

S T R O N A  R E K L A M O W A 

OKRĘGOWA 
STACJA 

KONTROLI 
POJAZDÓW

Buk, ul. Przemysłowa 1
(rondo koło Wavin)

Zapraszamy:  
Poniedziałek - Piątek 7.00-19.00 

Sobota 8.00-13.00

Zapraszamy  
do zamieszczania reklam 

w „Kosynierze Bukowskim”
Kontakt: Miejsko-Gminny Ośrodek 

Kultury, ul. Dobieżyńska 27 Buk 
tel. (61) 8140 121, e-mail:  

kosynierbukowski@mgokbuk.pl 
(z dopiskiem reklama)
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Dołącz do grona partnerów
zeskanuj kod QR wejdź na stronę
i zarejestruj swoją firmę

URZĄD MIASTA I GMINY W BUKU
UL. RATUSZOWA 1

64-320 BUK
+48 61 814 06 71

Księgarnia Literacka “Bliżej nieba” powstała
na bukowskim rynku w 2021 roku. W swojej
ofercie posiadamy książki dla dzieci,
powieści, literaturę religijną, dewocjonalia,
kartki okolicznościowe i upominki.
Księgarnia to nie tylko sklep, to także
miejsce kultury - spotkań autorskich czy
warsztatów, a także miejsce spotkań grupy
"Kobieca przystań".

Jesteśmy firmą działającą na rynku od 2003
roku. W swojej ofercie posiadamy bogaty
asortyment papierniczy, biurowy oraz
szkolny. Nieustannie poszerzamy swój
asortyment o najnowsze i najciekawsze
propozycje zabawek dla dzieci w różnym
wieku: klocki, gry, puzzle, lalki. U nas kupicie
także kolorowe walizki, plecaki, piórniki i
upominki na prezenty takie jak kubki czy
skarpetki.

Księgarnia Literacka Bliżej nieba 

| KSIĄŻKI | UPOMINKI | DEWOCJONALIA |

Sklep papierniczy ZAK

| ZESZYTY | PODRĘCZNIKI | ZABAWKI |

-5% ZNIŻKI
 NA DEWOCJONALIA

-5% ZNIŻKI
 NA ZABAWKI
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Jan Grabkowski
Starosta Poznański

Paweł Adam
Burmistrz Miasta i Gminy Buk

mają zaszczyt zaprosić 

na

pod honorowym patronatem 
Metropolity Poznańskiego, Ks. Arcybiskupa Stanisława Gądeckiego 

NIEDZIELA 2 lutego

2025 GODZ. 16:00

WYSTĄPIĄ

SankTuarIum maTkI 
Bożej BukoWSkIej 
LITerackIej W Buku

Zespół Kameralny Amici Canti z Buku
Chór Castellum Cantans z Kórnika

Zespół Dixie Company

Organizatorzy Patronat medialny


